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Timber 
pro dřevostavby

Pod záštitou České rady pro šetrné budovy
vznikla nová pracovní skupina Timber. Již
nyní čítá přes třicet členů a jejím primárním
cílem je šířit osvětu a vzdělávat veřejnost
v oblasti dřevostaveb a zároveň podporo-
vat jejich výstavbu v České republice.
V rámci prvního jednání si skupina určila
rámcové priority a garanty aktivit.

„Dřevostavby představují moderní, ekologickou
a energeticky úspornou alternativu ke konvenč-
ním stavebním metodám. Pracovní skupina Tim-
ber by se měla věnovat vzdělávání a osvětě v ob-
lasti dřevostaveb a jejich zakotvení do legislativ-
ního rámce,“ řekla Simona Kalvoda, výkonná ře-
ditelka České rady pro šetrné budovy (CZGBC). 

Pracovní skupiny České rady pro šetrné bu-
dovy mají standardně tři oblasti, legislativní,
osvětovou a vzdělávací, které zaštiťují aktivity
skupiny. Pro každou oblast si sami členové defi-
nují dvě až tři priority a cíle, které mají své od-
borné garanty. „Okolo dřevostaveb koluje řada
mýtů, proto oceňuji založení této pracovní sku-
piny a jsem rád, že mohu být garantem hned
dvou cílů, které jsme stanovili, a tedy osvěty
a boření mýtů a vzdělávání veřejnosti v obec-
ném přehledu o dřevostavbách,“ uvedl Robert
Jára, zástupce vedoucího výzkumného oddělení
Materiály a konstrukce Univerzitního centra
energeticky efektivních budov ČVUT. 

V rámci vzdělávacího pilíře definovala pra-
covní skupina Timber dvě priority. Vedle obec-
ného přehledu o dřevostavbách sem patří i téma
digitalizace. Do oblasti osvěty pak náleží i přípa-
dové studie, které připraví tým České rady pro
šetrné budovy, a přiblíží tak úspěšně realizované
dřevostavby v České republice i v zahraničí. 

Ceně dřevostaveb a nástrojům finanční pod-
pory se bude věnovat legislativní oblast pracovní
skupiny pod vedením garanta Pavla Horáka, ar-
chitekta a jednatele společnosti Prodesi/Domesi,
která navrhuje a realizuje dřevostavby. Druhou
prioritou legislativního pilíře je téma pojištění
dřevostaveb, které v rámci skupiny Timber za-
střešuje Petr Kuklík, vedoucí výzkumného oddě-
lení Materiály a konstrukce Univerzitního centra
energeticky efektivních budov ČVUT. 

Na základě ustavujícího jednání stanovili
členové pracovní skupiny několik cílů a očeká-
vání, mezi které patří zvyšování počtu kvalit-
ních staveb, sdílení zkušeností, bourání mýtů,
vzdělávání odborné veřejnosti a zavedení po-
vinnosti začleňovat dřevostavby při výstavbě
veřejných budov. 

Mezi další pracovní skupiny zastřešené
CZGBC patří Brownfields, Hospodaření s vo-
dou, Energie, Cirkulární stavebnictví a šetrné
materiály, Zdravé vnitřní prostředí budov a Ta-
xonomie a ESG. (tz)

Ačkoliv mají již smlouvu o připojení, foto-
voltaiku pro dodávání elektřiny do sítě sta-
vět nechtějí. Firmám se kvůli poklesu cen
elektřiny přestává dokončení těchto pro-
jektů vyplácet. Raději proto realizují foto-
voltaické elektrárny pouze pro pokrytí
vlastní spotřeby. Důvodem je také očekává-
ný růst distribučních poplatků v následují-
cích letech. Utlumení části poptávky aktuál-
ně pociťují zejména velkoobchody s elek-
trem, které v minulosti pořídily obrovské
množství solárních panelů a nyní se je snaží
prodat za zlomek původní ceny.

Pokles cen elektřiny pro mnoho firem znamená,
že nad stavbou či instalací fotovoltaické elektrár-
ny začínají přemýšlet jinak než před rokem či
dvěma. „Prioritou pro podniky je aktuálně pro-
voz fotovoltaiky čistě pro vlastní spotřebu. Dů-
vody jsou v zásadě dva – pokles cen elektřiny
a nárůst distribučních poplatků, u kterých se
očekává, že bude v dalších letech pokračovat,“
řekl Pavel Urubek, jednatel společnosti MJEner-
gie. Ještě v době, kdy byly ceny elektřiny extrém-
ně vysoké, přitom řada firem budovala fotovol -
taické elektrárny, prostřednictvím kterých mohla
elektřinu dodávat do sítě. Díky vysokým výkup-

ním cenám to pro ně bylo z ekonomického hledi-
ska lákavé. „Dříve byly ceny úplně jinde. Výkup-
ní se pohybovaly i kolem 3800 Kč za megawatt -
hodinu, loni pak zhruba okolo 3500 Kč, což bylo
pro výrobce velmi lákavé. Dnes, pokud chce fir-
ma za stejné množství elektřiny dostat fixní část-
ku, dostane nabídku maximálně na 500 Kč,“
uvedl Pavel Urubek.

Nicméně i to podle něj nebývá pravidlem,
v některých případech totiž dodavatelé nabízejí
výrobcům z řad firem částky odvozené od aktuál -
ních spotových cen. „Fixovat se velmi často ne-
vyplatí, v některých hodinách jsou totiž ceny
elektřiny nulové, nebo dokonce záporné,“ řekl
jednatel společnosti MJEnergie s tím, že právě ty-
to situace jsou typickým důvodem, proč se firmy
oproti posledním dvěma letům mnohem častěji
kloní k tomu, aby elektřinu vyrobenou díky foto-
voltaice využily pro vlastní spotřebu.

Nepřímo je k tomu vede i druhý důležitý fak-
tor, kterým je růst distribučních poplatků. „Vývoj
ceny silové elektřiny je do budoucna velmi obtíž-
ně predikovatelný, trh stále svírá nejistota, nic-
méně s ohledem na aktuální dění může dojít jak
k nárůstu, tak poklesu. U distribučních poplatků
je naopak prakticky jisté, že do budoucna dále
porostou, například vlivem modernizace distri-
buční sítě,“ sdělil Pavel Urubek. Například letos

došlo v některých případech k nárůstu o více než
100 %, týkalo se to zejména poplatku za použití
sítí, u systémových služeb se pak nárůst blížil
90 %. Firmy se proto snaží prostřednictvím vlast-
ních fotovoltaických elektráren snížit množství
elektřiny, které ze sítě odebírají, aby tím ponížily
také absolutní výši poplatků za distribuci. Urči-
tým paradoxem přitom je, že právě rostoucí po-
čet FVE je jednou z příčin růstu těchto poplatků.
Síť totiž musí být dostatečně modernizována, aby
přenos energie z fotovoltaik zvládla.

Pokles cen elektřiny tak způsobil, že řada fi-
rem, které dříve chtěly na zelené louce stavět fo-
tovoltaickou elektrárnu, mají dnes sice již plat-
nou smlouvu o připojení, ale od původního zá-
měru upustily. Tento vývoj tak může zásadně
dopadnout na dodavatele, kteří v době energe-
tické krize viděli v podobných projektech velký
potenciál a nyní mají problém s odbytem vel-
kých skladových zásob.

„Situaci pořád nevnímáme jako stabilní, ak-
tuálně například registrujeme problémy, kterým
čelí velkoobchody s elektrem. V minulosti na-
koupily obrovské množství panelů za vysoké ce-
ny a dnes jich mají v řadě případů prakticky plné
sklady a neví, co s nimi. Respektive je prodávají
hluboko pod tehdejší nákupní cenou, nyní klid-
ně i za třetinu,“ uzavřel Pavel Urubek. (tz)

Jaký chce mít zá-
kazník obal na
potraviny, prádlo
nebo boty? A co

všechno musí špičkový obal nejen z hlediska
kvality, udržitelnosti nebo designu splňo-
vat? Neměl by to být tak trochu třeba zá-
zrak? Asi ano.Nejnovější technologie obalo-
vého průmyslu jdou procesu vstříc. A obalo-
vý institut SYBA napomáhá všemu tomu, co
se do praxe má prosadit, počínaje diskuze-
mi nad trendy designu a konče připomínka-
mi k formování legislativy, která ovlivňuje
výrobce, obchodníky i spotřebitele. Co je
jejím posláním a oč usiluje? Iva Werbynská,
ředitelka zmíněné organizace, vysvětlila: 

Proč kdysi vlastně vznikla SYBA? 

Obalový institut SYBA vznikl jako reakce na
potřebu zlepšit úroveň znalostí a inovací v ob-
lasti obalové techniky a technologií v České re-
publice. Cílem bylo vytvořit specializované pra-
coviště, které by se zabývalo vzděláváním, vý-
zkumem a vývojem obalů a jejich designu.

A jak se od té doby proměnila?

Od svého založení prošel Obalový institut SYBA
významným vývojem, který reflektuje jak změ-
ny v obalovém průmyslu, tak i nové požadavky
trhu a společnosti. Původně se institut zaměřo-
val hlavně na výzkum a vývoj nových obalových
materiálů a technologií. Postupem času se však
jeho zaměření rozšířilo na širší spektrum témat,
včetně recyklovatelnosti a celkové udržitelnosti
obalových řešení, legislativních povinností spo-
jených s obaly napříč Evropou.

S rostoucím tlakem na ekologickou odpo-
vědnost a změnami v legislativě se institut in-
tenzivněji zaměřil na vývoj ekologicky šetrných
obalových materiálů a technologií, zahrnující
nejen recyklované materiály, ale i biologicky
odbouratelné obaly a obaly s delším životním
cyklem. Tato spolupráce nyní zahrnuje nejen
velké korporace, ale i malé a střední podniky,
které hledají inovativní obalová řešení.

Institut nadále rozvíjí své vzdělávací aktivity
a nabízí specializované kurzy a školení zaměřené
na nejnovější trendy a technologie v obalovém
průmyslu, čímž se stává klíčovým partnerem
nejen pro technické specialisty, ale i pro manaže-

ry a strategické plánovače v této oblasti. S rozvo-
jem globalizace se institut také více zapojil do
mezinárodní spolupráce, navazuje partnerství
s podobnými organizacemi v zahraničí, účastní
se mezinárodních projektů a sdílí své know-how
napříč hranicemi. V tuto chvíli vedeme sekreta-
riát Evropského obalového konsorcia a zároveň
jsem i ambassadorkou celosvětové obalové aso-
ciace, World Packaging Organization. Tyto pro-
měny nám umožnily udržet si významnou pozici
v oblasti výzkumu, inovací a vzdělávání v obalo-
vém průmyslu, přičemž stále reagujeme na ak -
tuální výzvy a potřeby trhu.

pokračování na straně 4

Kdy se fotovoltaiky přestávají vyplácet

Staňte se Ambasadory kvality ČR

Startuje 7. ročník soutěže 
pro organizace ze soukromého
i veřejného sektoru, které
kvalitou žijí. Ověřte si, co je
klíčové pro váš úspěch.

Uzávěrka přihlášek je 30. září 2024

www.csq.cz
INZERCE

Iva Werbynská, ředitelka Obalového institutu SYBA
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Platební morálka českých firem je lepší, 

než firem z většiny zemí Evropy

Zpráva o platební morálce, nejnovější stu-
die společnosti Dun & Bradstreet, předního
poskytovatele dat a analytiky pro rozhodo-
vání podniků, je komplexní studií popisující
stav a vývoj mezinárodního platebního sty-
ku společností z více než 40 zemí Asie, 
Severní Ameriky, Evropy, Oceánie a Afriky.
Studii vypracovala společnost Dun & Brad-
street Worldwide Network. Podle ní české
firmy plní své závazky vůči odběratelům lé-
pe než firmy z většiny hodnocených evrop-
ských zemí. 

K premiantům patří Dánsko, Polsko a Rusko,
zatímco nejhorší platební morálku mají společ-
nosti z Rumunska, Portugalska a Bulharska.
„Údaje pro tuto studii pocházejí z programu vý-
měny zkušeností v oblasti mezinárodního pla-
tebního styku DunTrade. Jde o program sledo-
vání pohledávek, jehož smyslem je zpracovat
souhrnnou analýzu platebních zvyklostí v dané
zemi a v jednotlivých odvětvích. Na základě té-
to analýzy je stanovena hodnota Paydex pro
společnosti, pro které má Dun & Bradstreet
DunTrade k dispozici údaje o závazcích,“ vy-
světlila Kateřina Klosová, obchodní ředitelka
Dun & Bradstreet pro Českou republiku a Slo-
vensko s tím, že Paydex je ukazatelem platební

morálky zkoumaného subjektu vůči vybraným
dodavatelům. Umožňuje posoudit míru zpož-
dění plateb jako referenci pro hodnocení bu-
doucí platební morálky subjektu. U společností,
které zveřejňují finanční údaje, je hodnota pla-
teb zaznamenaných v programu přepočtena na
obrat společností a je zohledněn průměrný ob-
rat krátkodobého chování společností. 

Analýza hodnotí 14 severoevropských trhů
z hlediska platební morálky za poslední tři roky
a dopadů geopolitické krize. V den splatnosti
a dříve v roce 2023 proběhlo nejvíce plateb
v Dánsku (94,2 %), Polsku (82,7 %) a Rusku
(79,1 %). Česká republika se s 59,2 % řadí do prv-
ní třetiny severoevropských a jihoevropských tr-
hů. Na sousedním Slovensku je včas zaplaceno
52,3 % faktur. Studie dále pokrývá 12 jihoevrop-
ských trhů, na kterých nejlepších výsledků do-
sáhly maďarské (včas proběhne 73,2 % plateb),
slovinské (52,1 %) a francouzské (48,3 %) firmy,
zatímco v Rumunsku, Bulharsku a Portugalsku je
včas zaplaceno méně než pětina pohledávek. 

„Dun & Bradstreet analytikou zapadá do
každodenní podpory českého podnikání. Ve
svém portfoliu má řadu nástrojů a služeb, které
firmám pomáhají ověřovat jejich protistrany,
minimalizovat rizika spolupráce a také dobývat
trh oslovováním nových subjektů,“ uzavřela Ka-
teřina Klosová. (tz)

Říjen bude v Česku měsícem AI, 
asociace uspořádá stovku akcí zdarma

Česká asociace umělé inteligence, která je největší AI organizací v ČR s více než 200 korporátní-
mi členy, vyhlásila letošní říjen měsícem umělé inteligence. V rámci mesic.ai chystá přes 100 akcí
zdarma na podporu AI. Ústředním tématem je prohlubování dovedností pro pracovní prostředí
v éře umělé inteligence. „Připojit se k nejdůležitější AI události roku může kdokoliv od firem po jed-
notlivce, mezi akcemi nebudou chybět odborné konference, networkingová setkání i workshopy, na
kterých účastníky provedou lektoři různými tématy od AI transformace firem po ovládání chatbo-
tů,“ řekl ředitel České asociace umělé inteligence Lukáš Benzl. Akce se uskuteční v unikátním AI hu-
bu na Rohanském nábřeží v Praze, který se otevře na jeden měsíc jako epicentrum AI v ČR. Na jed-
nom místě se budou moci přední odborníci, firmy a uživatelé AI fyzicky potkávat a vyměňovat si
zkušenosti. „Naším cílem je vytvořit pulzující AI hub, který zde bude pro každého se zájmem
o umělou inteligenci. Uspořádat během jednoho měsíce na jedné adrese přes sto akcí zdarma je vel-
mi ambiciózní, ale nepochybuji o tom, že se nám to podaří,“ dodal Lukáš Benzl. Mezi řečníky nebu-
dou chybět nejvýznamnější osobnosti českého AI ekosystému. Na programu jsou kromě businesso-
vých akcí také vzdělávací semináře pro studenty, seniory a neziskové organizace. Kompletní pro-
gram s možností registrace bude k dispozici od začátku září na adrese mesic.ai. Česká asociace umě-
lé inteligence akcí podpoří Nadaci rodiny Vlčkových. Spolupráce asociace s nadací chce mimo jiné
poukázat na to, že AI technologie a zdravotnické služby k sobě mohou mít velmi blízko. (tz)

S tužkou za uchem

O neprozřetelném varování

Metropole Česka pulzuje a stejně tak každá ví-
ska, teploměr trhá rekordy. Turisté obléhají pa-
mátky. Řidiči tramvají a autobusů stírají pot
z čela. Pekaři pečou housky a uzenáři vyrábějí
buřty. Lékaři opravují zuby a operují. V kravíně
se dojí, na silnicích asfaltuje. Jen s ozónovou
vrstvou se nějak v nebi kšeftuje. Dostává se ke
mně hlášení a varování: nepracuj, nenamáhej
se, ve vzduchu je průšvih. No jo, to se nabádá
z klimatizované kanceláře. Ale i ten, kdo v ní
nás ostatní takhle varuje, se potřebuje po pra-
covní době dostat nějak domů, třeba vlakem,
a koupit si něco k snědku. Jenže co na to mašin-
fíra nebo dodavatel nápojů, že... Taky je třeba
plnit plán, rvát se s konkurencí o zisk, o přízeň
zákazníka... Eva Brixi

Zaujalo nás

Ajala čokoládovna slaví deset let 
Brněnská čokoládovna Ajala právě slaví deset let
od svého založení a jako dárek pro své zákazníky
představuje první řadu mléčných čokolád. Ajala
tak odpovídá na dlouhodobá přání svých fanou-
šků, a protože jim chce udělat radost, přichází
rovnou se třemi jedinečnými druhy, které stojí
za to ochutnat. Od začátku svého působení se
Ajala zaměřovala na tmavé čokolády, inspirova-
né tradičními indiánskými recepty. Přesto vždy
experimentovala s jemnějšími chutěmi, jako
jsou nugátová nebo kokosová čokoláda, kde kré-
movost zajišťují oříšky či kokos. Nyní, po deseti
letech, přináší opravdové mléčné čokolády, aniž
by opustila své hodnoty a principy výroby.

„Chceme kvalitní čokoládu přiblížit i těm,
kdo té tmavé neholdují. Naše mléčné čokolády
jsou stejně skvělé jako ty tmavé, ze stejných pr-
votřídních surovin, bez zbytečností, a jsou pro-
stě pecka,“ řekl zakladatel Filip Teplý. 

Ať už jsou její čokolády mléčné, nebo hořké,
vždy staví na chuťové rozmanitosti výběrových
kakaových bobů, které pečlivě praží tak, aby si
zachovaly své jedinečné chutě, vůně i výživové
přednosti. (tz)

Prosperita je měsíční periodikum o podnikání
a vzájemné komunikaci mezi firmami a jejich velký-
mi skupinami, mezi profesními uskupeními a na -
vzájem v prostředí českého trhu. Přednostně infor-
muje své čtenáře o dění v české ekonomice přede-
vším očima jednotlivých podnikatelských subjektů
a svazů, asociací, sdružení, unií, komor a Konfedera-
ce zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR.
Velký prostor je věnován prezentacím formou člán-
ků a rozhovorů nebo klasické reklamě, která je jedi-
ným zdrojem financování tohoto časopisu. Cílem je
oslovit široké spektrum podnikatelů a manažerů
s tím, že přednost mají informace o aktivním postoji
k podnikání a vytváření trvalých hodnot.
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Změna údajů pro zasílání a odhlášení 
ze zasílání časopisu Prosperita a příloh 

Došlo-li ke změně vašich údajů pro zasílání našeho
časopisu (adresa, název společnosti, 
jméno atd.), můžete nám zaslat žádost o aktualizaci
svých údajů na zasilani@iprosperita.cz. Vaše údaje
upravíme na správné. 

V případě, že o zasílání již nemáte zájem, napište nám
svůj požadavek, včetně svých údajů z adresního štítku,
na zasilani@iprosperita.cz. Dodávání časopisu poté
zrušíme. 

Pokud byste potřebovali větší počet výtisků
aktuálního vydání, dejte nám vědět alespoň
s měsíčním předstihem, rádi vyjdeme vstříc. Prosperita vás provází děním v businessu už 25 let!
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Vést farmářský obchod není v dnešní době
vůbec jednoduché. Zuzana Miková s Kateři-
nou Herešovou v tom ale mají praxi už 
11 let, založily totiž firmu Marama s.r.o. Za-
čínaly jako franšízová prodejna Sklizeno
a nyní už více než šest let fungují samostat-
ně. Zvládly přitom několik krizových období,
a loni dokonce spolu s Matějem Záhorským
otevřely ještě další podnik Špek a víno. Co
je pro ně nejdůležitější při výběru dodavate-
lů? A daří se jim stabilně růst? Na to nám
odpověděla Zuzana Miková, spolumajitelka
společností Marama a Špek a víno:

Co bylo vaší motivací začít podnikat v potra-
vinách a gastronomii? Není to snadný obor...

S kamarádkou Kateřinou Herešovou jsme pře-
mýšlely, co budeme po mateřské dělat. Ona ne-
měla hlídání a věděla, že už by jí bývalá práce
nevyhovovala. Já jsem zase pracovala v IT fir-
mě, se kterou jsem hodně jezdila do zahraničí,
a to jsem už taky nechtěla. Kateřina tenkrát čet-
la článek o Sklizenu, které rozjíždělo franšízový
koncept, a v tu dobu tu nic podobného nebylo,
tak jsme se rozhodly, že to zkusíme. Malí farmá-
ři se tenkrát vůbec nedostávali do velkých řetěz-
ců a pro spoustu z nich to platí dodnes. A tak
jsme si otevřely farmářský obchod a začali od
nich tedy odebírat ucelenou nabídku, jak říká-
me, víkendového nákupu. Lidé u nás zkrátka se-
ženou vše od čerstvého pečiva přes maso až po
trvanlivé potraviny. Už šest let jsme ale samo-
statná Marama a hodně nás baví mít svobodu ve
výběru dodavatelů a produktů.

Kdo je váš typický zákazník a odkud přichá-
zí? Z ulice, nebo například ze sociálních sítí?

Lokální zákazník je určitě typičtější, běžnější.
Chodí k nám muži i ženy, nejvíce to jsou ma-
minky, ženy, které rády vaří, maso u nás ale na-
kupují hodně i muži. Věkový průměr je od 25
do 55, přesto máme spoustu stálých zákazníků
i mezi seniory, kteří chodí hlavně pro pečivo
a také pro oravský špek. Ten je u nás vyhlášený
a pojmenovaly jsme podle něj i náš druhý pod-
nik Špek a víno. Zajímavé je, že ho léta bereme
od jednoho dodavatele. Zkoušeli jsme i jiného,

ale tento je opravdu nejlepší a na prodejích to je
znát. Jsme mu tedy věrní už 11 let.

Ale to není celý váš příběh, že?

Jednu dobu jsme v Maramě měly e-shop Woltu,
a co si lidé byli schopni objednat, bylo úsměvné,
třeba ořechové máslo a sirup, aby si udělali pa-
lačinky... Rychloobrátkové věci jsme tam ale mít
nemohli, a i tak bylo náročné udržet nabídku
aktuální. Wolt pak ještě změnil podmínky, a tak
jsme spolupráci ukončily. Nyní fungujeme také
jako výdejna PPL. V době ekonomické krize
jsme si říkaly, že bychom si tím mohly přilákat
nové lidi, ale teď spíš zvažujeme, jestli to bude-
me do budoucna stíhat, protože nám opravdu
chodí třeba i 50 balíků denně.

Jak je Marama propojená s vaším tapas ba-
rem?

Marama je farmářský obchod a Špek a víno
máme společně s majitelem Café Záhorský.

Propojení vzniklo díky našemu přátelství s Ma-
tějem Záhorským, který má v gastronomii vel-
ké zkušenosti. My zase v prodejně nabízíme
spoustu lokálních potravin a kvalitních vín,
které můžeme do baru dodávat. V Dejvicích
nám navíc všem chyběl příjemný podnik, kam
by se dalo zajít na skleničku a něco dobrého,
a tak jsme vytvořili společný koncept. Kromě
toho jsou oba podniky hodně sousedské. Dejvi-
ce jsou město ve městě. Je tu spousta mladých
lidí, rodin, ale i důchodců a všichni jsou zvyklí
se tu pohybovat a žít tu. Mají u nás vytipované
konkrétní zboží a pro to k nám chodí. Tako-
vých 70–80 % tvoří naši stálí zákazníci. Jsou jak
z Dejvic, tak ze širšího okolí, ale mnohdy dojíž-
dějí i z druhého konce Prahy, protože máme
i širokou nabídku potravin pro lidi s intoleran-
cemi a potravinovými alergiemi, tedy bezlep-
kových nebo bezlaktózových. Celkově prodá-
váme přes 4000 výrobků, což je opravdu široký
sortiment, a musíme díky tomu mít desítky do-
davatelů. Těch aktivních, od kterých objedná-
váme každý den, je asi sto. 

Podle čeho potraviny do prodeje vybíráte?

Úplně na začátku jsme jednoduše zjišťovaly,
kdo dělá to, co ještě nemáme, objížděly jsme
farmáře a domlouvaly podmínky. A nyní už
máme dlouhodobé až přátelské vztahy s větši-
nou dodavatelů. Jsme s nimi neustále v kontak-
tu a oni nás o všech novinkách a změnách infor-
mují. Jinak naše heslo bylo, že v Maramě chce-
me mít to, co se nebojíme dát naším dětem. Aby
to bylo přírodní, lokální, víceméně bez éček,
a hodně si zakládáme na vzájemných vztazích.
Je pro nás důležité toho dodavatele poznat
a rychle zjistíme, jestli jsme na stejné vlně.

Dá se říct, že postupně rostete?

Konkurence je veliká, a to nemám na mysli jen
kamenné prodejny, ale i online supermarkety.
Naše výhoda je ale to, že se snažíme držet krok
s tím, co se v celém businessu děje. Na začátku
války na Ukrajině a během energetické krize
jsme propad zaznamenaly, ale máme štěstí, že
jsme v takto krásné a spíš bohatší rezidenční
čtvrti, která prosperuje a rozvíjí se. A jíst je po-
třeba i během krize. Třeba letošní rok je lepší
než loňský, ale ty dva předchozí byly slabé. Bě-
hem covidu jsme naopak fungovaly dobře, pro-
tože lidé u nás dělali větší nákupy s tím, že ne-
chtěli jezdit do přeplněných supermarketů. Za
11 let našeho fungování poklesl počet lidí, kteří
k nám chodí, ale máme zase větší nákupní ko-
šík, takže se držíme na stabilních číslech.

Rozhoduje cena? Nebo jsou lidé ochotni si
za kvalitu připlatit?

Myslím, že ti, co k nám chodí, úplně peníze ne-
řeší. Někdo nový samozřejmě může být pře-
kvapený, že máme vajíčka za 10 Kč, ale kvalita
je úplně jinde než v běžném supermarketu.
A často to souvisí také s chutí, což si lidé kromě
špeku hodně chválí třeba u ovoce a zeleniny,
například u rajčat, která bereme z Mutěnic,
kde je trhají už zralé, a navíc kladou důraz na
udržitelnost a vyhřívají skleníky zbytkovým
teplem z tepláren. A s tím vším se i my maxi-
málně ztotožňujeme.

rozhovor připravila Dana Halušková

Podle Svazu obchodu a cestovního ru-
chu ČR a výzkumné agentury NIQ se do 
českých obchodů již vrací opatrný optimiz-
mus, zákazníci začínají více utrácet a rádi si
připlatí zejména za kvalitu. Prozíraví výrob-
ci potravin by tedy měli zpozornět a své
potenciální zákazníky upoutat právě důra-
zem na vyšší kvalitu svých výrobků oproti
konkurenci. Vynikající chuť potraviny je pak
právě tím nejdůležitějším synonymem pro
její kvalitu, kterou spotřebitel dokáže také
nejvíce ocenit. A od toho jsou tady právě
značky Česká chuťovka a Dětská chuťovka,
které dokážou informaci o skvělé chuti da-
né potraviny zákazníkům na první dobrou
zprostředkovat. 

U loga České nebo Dětské chuťovky totiž ne-
musí kupující studovat s lupou u regálu složení
výrobku, které mu o chuti stejně mnoho neřek-
ne, ale rovnou vidí, že daný produkt obstál
v senzorickém hodnocení u náročné odborné
porot, a možná ještě náročnější dětské poroty,
což je unikátní fenomén dokonce ve světovém
měřítku. 

Soutěž o značky Česká chuťovka a Dětská
chuťovka má od svého založení před 16 lety stá-
le stejný a neměnný cíl – motivovat výrobce
k co nejvyšší kvalitě, a tím i co nejlepší chuti
potravin, a zákazníky k tomu, aby tyto poctivé
výrobky na trhu vyhledávali. Historie soutěže
přesvědčivě potvrzuje, že se jí toto předsevzetí,
které jí do vínku dali potravinářští odborníci,
kteří stále pečují o její nezávislost a odborný re-
spekt, daří naplňovat. O tom také svědčí, že za
předchozích 15 let se značkou Česká chuťovka
může pyšnit již 1656 výrobků od 223 firem
a značkou Dětská chuťovka celkem 258 potra-
vin od 102 českých výrobců.

Od roku 2017 poskytuje soutěži
aktivní záštitu Stálá komise Senátu
pro rozvoj venkova, která tím dekla-
ruje svůj zájem o podporu českých
potravin. Na tiskové konferenci 
19. srpna v Praze vyjádřil pokračují-
cí stabilní podporu projektu Česká
chuťovka předseda této komise se-
nátor Jiří Vosecký.

Záštitu soutěži letos poskytl tra-
dičně také ministr zemědělství Ma-
rek Výborný a rovněž prezident Ag-
rární komory ČR Jan Doležal a pre-
zident Svazu obchodu a cestovního
ruchu Tomáš Prouza. Odbornou
úroveň a prestiž soutěže pak pod -
trhuje dlouholetá odborná garance

renomované Vysoké školy chemicko-techno-
logické v Praze společně s VOŠ, Gymnáziem,
SPŠ a SOŠ Podskalská, kde budou na podzim
opět probíhat i veškerá hodnocení přihláše-
ných výrobků. Odbornými patrony soutěže
jsou rektor VŠCHT prof. Ing. Milan Pospí-
šil, CSc., a děkan Fakulty potravinářské a bio-
chemické technologie VŠCHT doc. Ing. Aleš
Rajchl, Ph.D. 

Uzávěrka přihlášek do letošní soutěže je
12. září. Slavnostní předávání ocenění se
uskuteční 24. října v Národním zemědělském
muzeu v Praze. Přítomní novináři tam i letos
na základě vlastní ochutnávky předají tři oce-

nění Cena novinářů – Česká chuťovka 2024.
V pořadí již čtrnáctá výrazná osobnost české-
ho potravinářství bude slavnostně poctěna ti-
tulem Rytíř české chuti. Spoluorganizátorem
slavnostního předávání ocenění je Česká cesta –
Via Bohemica, z.s.

Přihlášku i pravidla soutěže, jakož i seznam
historicky všech úspěšných výrobců a oceně-
ných potravin, lze nalézt na www.ceskachutov-
ka.cz. Českou chuťovku je možné také sledovat
na Facebooku, kde jsou uveřejňovány aktuální
informace a novinky od držitelů ocenění.

Váženými a respektovanými partnery sou-
těže jsou mj. opět Národní zemědělské muzeum

a Český porcelán Dubí, jenž i letos
potěší držitele České a Dětské chu-
ťovky vkusnými porcelánovými zá-
věsnými plaketami s logem soutěže.

Hlavními mediálními partnery
soutěže jsou vydavatelství AGRAL, vy-
davatelství RIX a Regionální televize
CZ, partnerem Dětské chuťovky pak je
tradičně Dětská tisková agentura.

Organizátoři věří, že se letos po-
daří českým potravinářům přetavit
onen zvýšený zákaznický optimiz-
mus i do jejich hospodářských vý-
sledků a že svůj zasloužený kousek
radosti si budou moci ti nejlepší
z nich opět společně vychutnat na
podzimním předávání ocenění. (tz)

Oba naše podniky jsou hodně sousedské
a lokální klientela převládá

Česká chuťovka motivuje výrobce k co nejvyšší kvalitě

Podnikatelky Zuzana Miková a Kateřina Herešová založily farmářskou prodejnu Marama
a spoluvlastní také podnik Špek a víno, již provozuje fitma 4Dejvice s.r.o.

Hlavní aktéři pořádání soutěže i hodnotitelské komise: 
Ing. Josef Sléha, Ing. Milan Chmelař, František Kruntorád
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Jakou částku bychom měli pro důstojný
život v penzi pravidelně odkládat?
„Ideální je spořit měsíčně alespoň 10 % z čistého
příjmu. Pokud to není možné, začněte s menší
částkou a postupně ji navyšujte. Důležité je,

abyste si spoření zautomatizovali, například po-
mocí trvalého příkazu a nechali ho běžet na po-
zadí,“ uvádí hlavní analytik společnosti Broker
Consulting Martin Novák. „Výše finančních
prostředků, které zajistí spokojené stáří, je velmi

individuální. Závisí na tom, na jaký životní stan-
dard jsme byli v produktivním věku zvyklí a zda
ho chceme udržet, jak chceme důchodový věk
prožít a v jaké kondici je naše zdraví. Vstupuje
zde i faktor bydlení, součet majetku a jiné,“ do-
dává Martin Novák.

Penze 30 000 korun
Jako příklad lze uvést penzistu, který by si jako
důstojnou penzi představoval částku 30 000 Kč.
Pro dorovnání životní úrovně je tedy ke státnímu
důchodu nutné přičíst rentu ve výši 10 000 Kč.
Začneme-li pravidelně spořit ve třiceti, pak by-
chom měli měsíčně odkládat 3300 Kč, a to při
úročení 5 % ročně, ve čtyřiceti už 4500 Kč. Jestli-
že spoření odložíme na padesát, pak musíme
měsíčně odložit již 9500 Kč. 

Jaké produkty 
lze pro spoření na penzi využít?
V současné době lze, mimo nejrůznější formy in-
vestování a spoření, využít již zažité státem pod-
porované produkty. Těmi jsou doplňkové penzij-
ní spoření, penzijní připojištění či životní/kapitá-
lové pojištění. Začátkem roku však tyto možnosti
rozšířil zcela unikátní produkt, tzv. dlouhodobý
investiční produkt, známý jako DIP.

DIP již ukazuje svůj potenciál 
Horká novinka v podobě dlouhodobého inves-
tičního produktu upoutala v posledních měsí-
cích pozornost řady lidí a není se čemu divit.
Rozvazuje totiž ruce těm, kteří si chtějí finanční
prostředky na stáří obstarat jinou, investiční
cestou a naspořit si daleko více než s běžnými
regulovanými produkty. „Volba investičních
produktů je v tomto případě velmi svobodná,
a klienti tak mohou vybírat z mnoha skvělých
produktů. Investovat mohou například do akcií,
dluhopisů a investičních fondů. Nově je navíc
možné si od základu daně odečíst vklady až do
limitu 48 000 Kč,“ vysvětluje přínosy dlouhodo-
bého investičního produktu Martin Novák. Zá-
kladní předpokladem úspěchu DIP však zůstá-
vá informování veřejnosti o jeho výhodách.
V momentě, kdy tento produkt klientům před-

stavíme, vidíme opravdu živý zájem o jeho sjed-
nání,“ doplňuje zájem o DIP Jan Lener, ředitel
odboru marketingu a komunikace společnosti
Broker Consulting. Velkým lákadlem může být
také daňové zvýhodnění a příspěvky od zaměst-
navatele, který může přispívat za velmi výhod-
ných podmínek. 

DIP v datech
V těchto týdnech máme k dispozici první data
o sjednání DIP v prvním pololetí, a to od
Asocia ce pro kapitálový trh. S čím ale, po půl
roce fungování, DIP srovnat? Jako nejlepší řeše-
ní se nabízí srovnání tzv. náběhových fází zaži-
tých penzijních systémů. 

„Jak ukazují jednotlivé křivky, nový DIP je
po prvních dvou kvartálech jasně v čele pomysl-
ného pelotonu. Ba atakuje celkový součet pro-
dukce DPS a DS,“ komentuje zájem o DIP Jiří
Šindelář, generální ředitel investiční společnosti
MONECO. 

Je nutno také dodat, že některé velké finanč-
ní či bankovní skupiny začaly DIP sjednávat až
v dubnu či květnu a jejich obchodní aktivita bu-
de mít postupné zrychlení. „A právě z těchto
důvodů jsem si jist, že aktuální novinka bude
zažívat (velmi) silné druhé pololetí,“ uzavírá Jiří
Šindelář.

A co říci závěrem? Finanční příprava na stá-
ří je důležitým krokem, čím dříve začneme spo-
řit, tím lépe. Pakliže využijeme daňové výhody,
rozložíme prostředky do různých typů aktiv,
budeme plánovat naše výdaje a sledovat vývoj
spoření, můžeme se těšit na stáří plné radosti
a spokojenosti. (tz)

Vzhůru do důchodu

dokončení ze strany 1

Trh obalových materiálů se vyvíjí velmi dyna-
micky. V jakém oboru je to nejvíce znát?

Největší dynamiku vývoje zaznamenáváme
v celém FMCG průmyslu. Spotřebitelé dnes kla-
dou zvýšený důraz na bezpečnost, trvanlivost
a ekologičnost obalů. To vede k rychlému zavá-
dění inovativních materiálů, které jsou nejen
bezpečnější, ale také šetrnější k životnímu pro-
středí. Rostoucí poptávka po organických a čer-
stvých potravinách vyžaduje nové typy obalů,
které tyto požadavky splňují.

Letité zkušenosti říkají, že obal prodává. Platí
to čím dál více?

Ano, stále více platí, že obal prodává. V dneš-
ním konkurenčním prostředí je design a kvalita
obalu klíčovým faktorem, který může ovlivnit
rozhodnutí spotřebitele při nákupu. Zákazníci
hledají obaly, které chrání produkt a zároveň
odrážejí jejich hodnoty, například udržitelnost
a estetiku. Výrobci proto investují do výzkumu
a vývoje obalových materiálů a designů, které
jsou atraktivní a funkční.

Design se stává skutečnou spojnicí mezi vý-
robcem a koncovým uživatelem výrobku
a obal je toho zrcadlem. Oč se čeští designéři
dnes především snaží?

Čeští designéři se dnes snaží především o vytvo-
ření obalů, které jsou ekologicky šetrné a záro-
veň funkční a esteticky atraktivní. Kladou důraz
na používání recyklovatelných a biologicky roz-
ložitelných materiálů. Dalším významným tren-

dem je personalizace obalů a zohlednění potřeb
a preferencí konkrétní cílové skupiny. Snaží se
také o zlepšení uživatelské zkušenosti prostřed-
nictvím inovativních řešení, která usnadňují
manipulaci a skladování výrobků.

Proslavila vás soutěž Obal roku. Pro nadchá-
zející ročník chystáte novinku týkající se hla-
sování veřejnosti. Mění se ještě něco?

Ano, kromě zavedení hlasování veřejnosti při-
pravujeme i další novinky. Zavedli jsme napří-
klad také speciální ocenění, a tím je Cena minist-
ra životního prostředí.

Spolupracujete s řadou profesních uskupe-
ní. Jaké jsou výsledky, v čem se navzájem
podporujete?

Tato spolupráce nám umožňuje sdílet know-how
a inovace, které přinášíme na trh. Spolupracuje-
me zejména s podobnými národními obalovými
instituty napříč Evropou, a vlastně celým světem.
Společně organizujeme konference, semináře
a školení, kde se řeší aktuální problémy a trendy
v obalovém průmyslu. Navzájem se podporuje-
me při vývoji nových technologií a materiálů,
což přináší pozitivní výsledky v oblasti udržitel-
nosti a efektivity výroby. Díky těmto partner-
stvím se nám daří lépe prosazovat zájmy obalo-
vého průmyslu na národní i mezinárodní úrovni.

Máte dokonce Klub obalových manažerů.
Co řeší, čím se zabývá?

Klub obalových manažerů se zabývá aktuálními
tématy a výzvami, které obalový průmysl řeší.
Diskutujeme o nejnovějších trendech a inova-
cích, sdílíme osvědčené postupy a zkušenosti.

Klub také funguje jako platforma pro networ-
king a spolupráci mezi manažery z různých od-
větví. Řešíme otázky týkající se legislativy, udrži-
telnosti, efektivity výroby a nových technologií.
Cílem je společně hledat cesty, které posunou ce-
lý obalový průmysl vpřed.

Žhavé jsou diskuze o udržitelnosti a roli oba-
lů v životním prostředí. V co zatím u nás vy-
ústily?

Diskuze o udržitelnosti vedly k řadě konkrét-
ních opatření a iniciativ. Firmy investují do vý-
voje recyklovatelných a biologicky rozložitel-
ných materiálů, snižují množství používaných
plastů a zvyšují podíl recyklovaného obsahu
v obalech. Vznikají také nové technologie pro
efektivnější recyklaci a opětovné využití obalo-
vých materiálů. Na legislativní úrovni dochází

k přijetí nových předpisů, které podporují udr-
žitelné obalové praktiky a snižují negativní do-
pady na životní prostředí.

Zmínila jste legislativu, určitě připomínkuje-
te zákony, novely, nařízení, podílíte se na
tvorbě předpisů. Podařilo se v nedávné mi-
nulosti prosadit něco, co jste se snažili hod-
ně ovlivnit?

Ano, v nedávné minulosti jsme se intenzivně
věnovali Nařízení o obalech a obalových odpa-
dech, které má zásadní dopad nejen na průmysl,
ale i na každodenní život spotřebitelů. Aktivně
jsme se podíleli na připomínkování tohoto na-
řízení a spolupracovali s relevantními instituce-
mi na jeho tvorbě. Naším cílem bylo zajistit, aby
nové legislativní požadavky byly nejen efektivní
z hlediska ochrany životního prostředí, ale také
realistické a proveditelné pro všechny zúčastně-
né strany. Tato legislativa, která brzy vstoupí
v platnost, přinese změny, které budou mít po-
zitivní dopad na ekologickou udržitelnost obalů
a naší planety obecně.

Kromě Nařízení o obalech a obalových od-
padech se nyní intenzivně věnujeme také Naříze-
ní zabraňujícímu odlesňování, které představuje
další důležitý krok směrem k udržitelnosti.
V tomto kontextu působíme jako klíčový kontakt
mezi státní správou a obalovým průmyslem, pro-
tože v této oblasti stále existuje řada nevyjasně-
ných otázek. Naším cílem je pomoci tyto otázky
vyjasnit a zajistit, aby implementace nového na-
řízení probíhala hladce a s minimálními dopady
na průmysl, zatímco se maximálně ochrání pří-
rodní zdroje. Spolupracujeme na tom, aby legis-
lativa byla nejen efektivní, ale i prakticky apliko-
vatelná pro všechny zúčastněné strany.

ptala se Eva Brixi

Lákavé obaly šetrné k planetě i legislativa aplikovatelná v praxi
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Věková struktura k 31. 12. 2022, Česká republika

Zvyšování odchodového věku do důchodu, zpomalení růstu penzí a další nepopulární kro-
ky státu jasně signalizují, jakým směrem se pro zajištění důstojného stáří vydat. Strom živo-
ta (viz příloha) ukazuje, že nastupující generace dvacátníků se snižuje, a proto početně na
udržení financování systému nestačí. Paleta řešení pro finanční zajištění na důchod je pest-
rá, ale vše popořadě. 

foto Pixabay
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Co na střechu domu, kde bude nově sídlit
vaše firma? Zvažujete cenu, vzhled, záleží
vám na designu i na tom, jak budova sply-
ne s okolní zástavbou i jak v ní vynikne, zá-
roveň byste rádi, aby lehce provokovala
k diskuzím v tom nejlepším slova smyslu.
Možná moc přání najednou, k nimž se přidá
ještě požadavek na rychlost celé rekon-
strukce domu, který jste před rokem za-
koupili a který má už za pár měsíců sloužit
nejen k práci, ale také k reprezentaci. Pro-
stě chcete, aby se tu váš tým dobře cítil
a abyste i příchozím nabídli k jednání nejen
důstojné, ale i tak trošku vymazlené pro-
středí, které návštěvu okouzlí a podvědo-
mě naladí na vstřícnost a chuť domluvit se
na společné zakázce... A tak tedy: co zvolit
jako střešní krytinu? Jestli zatím váháte,
možná vás budou inspirovat slova Ing. Pet-
ra Turečka, produktového manažera společ-
nosti SATJAM, předního českého výrobce
plechových střech:

Plechová střešní krytina vaší značky nabízí
stavebníkům mnoho benefitů. Které to jsou
především?

Základním parametrem plechové krytiny je její
velmi nízká hmotnost – například oproti klasic-
ké střešní tašce je desetkrát až dvacetkrát lehčí.
To znamená, že aby krov krytinu unesl, může na
něj stačit méně materiálu. Také nám to umož-
ňuje vyrábět krytinu v celé řadě rozměrů, včet-
ně velkoformátových řešení. V některých přípa-
dech dokážeme jedním pásem pokrýt střechu
od hřebene až po okap, takže pokládka pak běží

poměrně rychle. Materiál na celou střechu se
obvykle vejde na jednu až dvě palety, což usnad-
ňuje i její transport. K manipulaci s ní pak ne-
potřebujeme těžkou techniku. To vše se může
pozitivně podepsat na ekonomické stránce
a rychlosti výstavby, což jsou pro dnešní staveb-
níky určitě významné faktory. Konkrétně z po-
hledu SATJAMu pak rádi říkáme, že neděláme
střešní krytinu, ale střechu – tedy celý systém se
všemi potřebnými komponenty a doplňky.
U střechy totiž záleží na každém detailu.

Je vhodná plechová střecha i k rekonstruk-
cím starších rodinných domů nebo chalup na
venkově?

Určitě ano a je to právě i onou zmiňovanou ma-
lou váhou. U starších staveb se často stává, že
krov už není ve stoprocentním stavu a běžné
těžké tašky by neunesl. Pokud je dřevo zdravé,
není napadené škůdci, mohl by s vhodně vybra-
nou krytinou klidně sloužit ještě další léta. Prá-
vě na takové stavby se plechová krytina dobře
hodí. Plech se také snadno tvaruje a vyrábí se
nejen v moderním minimalistickém designu,
ale dokáže napodobit i vzhled jiných krytin, ať
už jsou to tašky, nebo třeba starý eternit. Majite-
lé se tedy nemusí bát, že by stavba přišla o svůj
historický či venkovský ráz.

Na jakých stavbách se v České republice va-
še výrobky nejvíce využívají? Patří mezi ně
také firemní objekty?

Škála použití našich krytin je velmi široká. Po-
užívají se pro obytné objekty, komerční, prů-
myslové i zemědělské. Jsou vhodné pro novos-

tavby i rekonstrukce. Díky použitelnosti na
střechách s nízkým sklonem je šíře použití
opravdu velká.

Plechové střechy a udržitelnost. Jde to do-
hromady?

Za nás rozhodně ano. Například už jen tím, že
plech je recyklovatelný materiál. Až krytina do-
slouží, dá se odevzdat ve sběrně surovin. Další
věcí je rostoucí obliba fotovoltaických elektrá-
ren, i díky dotacím od státu. Občas se nás maji-
telé ptají, jestli panely mohou umístit i na ple-
chovou střechu, mají obavu, zda to vydrží.
V naprosté většině případů je instalace fotovol-
taiky na našich střešních krytinách možná a ne-
přináší problémy. Doporučujeme ale poradit se
s dodavatelem krytiny, jak panely na střechu na-
instalovat a na co si dát pozor, aby se při tom ne-
poškodila. Existují například speciální držáky
fotovoltaických panelů určené přímo pro ple-
chové střechy, které jsou navržené tak, aby žád-
né poškození nehrozilo.

Velmi si zakládáte na kvalitě. Co to pro zá-
kazníka znamená? A jak mu kvalitu prezen-
tujete?

Střecha je jednou z klíčových součástí domu,
protože musí leccos vydržet – ať už je to slunce,
déšť, vítr, sníh, nebo prudké střídání teplot.
Kvalitní plechová střecha tomu všemu musí od-
olávat, tedy musí být vyrobena ze špičkových
surovin a musí ji pokládat klempíř, který ví, jak
má s materiálem zacházet. Pravidelně proto na-
příklad pořádáme školení pro ty, kteří s našimi

krytinami pracují. Další věcí je, že každá střecha
je jiná a majitelé na ně mají různé požadavky –
u obydleného podkroví budete nejspíš potřebo-
vat střešní okna, někde může být nutné zajistit
bezpečný přístup ke komínu nebo anténě, jinde
musí být střecha schopna odvést zvýšené množ-
ství vody. Spolehlivý dodavatel by vám měl být
schopen ke krytině zajistit všechny potřebné
součásti tak, aby vše tvořilo jeden harmonický
a spolehlivě sloužící celek. Pro laika ale může
být těžké se v nabídkách od různých firem zo -
rientovat. Velkou výpovědní hodnotu proto
můžou mít doporučení a zkušenosti majitelů,
kteří si krytinu od vybraného dodavatele již po-
řídili. Jistotou je také obrátit se na společnost
s jasnou historií, která má se střešními krytina-
mi letité zkušenosti a poskytuje na ně dosažitel-
né garance. Orientovat se dá i různými ocenění-
mi a certifikacemi, u kterých kvalitu obvykle
posuzuje odborná komise.

Inspirativní je pro vás letitý projekt Národní
politika kvality a Národní program Česká
kvalita, značka Osvědčeno pro stavbu. Proč
vás zaujalo právě toto?

Tato značka prokazuje, že daná krytina je vhod-
ná pro zabudování do stavby na území ČR a zá-
kazníkovi potvrzuje, že krytina má nadstan-
dardní vlastnosti a vyšší přidanou hodnotu pře-
sahující běžné předpisy. Pro její získání musí
krytina splňovat přísná kritéria a projít nároč-
ným certifikačním procesem, který posuzuje
nezávislý arbitr. Vyhovět všem požadavkům te-
dy není lehké. Velmi si proto ceníme toho, že se
naše krytiny podařilo do tohoto programu zařa-
dit. Je to pro nás potvrzením našeho cíle, kte-
rým je kvalitní střecha a spokojený zákazník.

Proces vlastního zlepšování je na cestě ke
kvalitě důležitý. Co to ve vašem případě
znamená v praxi? Jsou to stálé inovace, pro-
dlužování záruční doby, certifikace?

Ano, je to tak. Jde o inovace nejen ve smyslu no-
vých nebo upravených produktů, ale i nových
materiálů a technologií výroby. Rovněž je pro
nás důležitá kontrola kvality, a to opět platí ne -
jen o konečném produktu, ale i o vstupní suro-
vině, ze které se naše střešní krytiny vyrábějí.
Délka zákaznického benefitu Registrační záru-
ka na střešní krytiny SATJAM se odvíjí od dru-
hu použitého materiálu a může být až 60 let.
Spolupracujeme s renomovanými dodavateli.
Pravidelně probíhá certifikace našich výrobků.

za odpovědi poděkovala Eva Brixi

Mezinárodní strojírenský veletrh opět sou-
středí na jednom místě inovace, které po-
souvají průmyslovou výrobu do nové éry.
Největší středoevropská přehlídka průmys-
lových technologií se uskuteční na brněn-
ském výstavišti od 8. do 11. října 2024.
Vstupenky na veletrh jsou už nyní v prodeji. 

MSV je dlouhodobě jedničkou mezi průmyslo-
vými veletrhy v celém regionu. Jeho popularitu
potvrzuje i zájem vystavovatelů o letošní 65. roč-
ník. „Máme přihlášeno o 12 % více firem než ve
stejné době v loňském roce. Řada vystavovatelů
se na letošním MSV představí úplně poprvé, ale
samozřejmě nechybí ani tradiční účastníci a lí-
dři jednotlivých oborů. Pozitivní je také vysoký
zájem ze zahraničí,“ informoval ředitel veletrhu
Michalis Busios. 

Zcela novým průřezovým tématem je prů-
myslový design, který u výrobků podtrhne vý-

znam estetiky, ergonomie a uživatelské přívěti-
vosti. Design Centrum CzechTrade vyhlašuje
letos první ročník Ceny za průmyslový design
Mezinárodního strojírenského veletrhu v Br-
ně. Porota, složená z odborníků v oblasti prů-
myslového designu, bude hodnotit exponáty
českých vystavovatelů MSV přímo na veletrhu. 

Větší prostor dostane téma využití umělé
inteligence v průmyslu jako součást 5. ročníku
Digitální továrny 2.0. A rozšíří se také prezen-
tace 3D technologií. Všechno důležité se ten-
tokrát odehraje pod názvem 3D EXPO v jed-
nom kompaktním prostoru haly A1. Tradiční
veletržní konference věnovaná aditivním
technologiím se bude poprvé konat v krásném
prostředí Rotundy pavilonu A, která pojme
400 posluchačů.

Stejně jako na minulých ročnících bude při-
bližně polovina vystavovatelů ze zahraničí. Vů-
bec nejvíc jich přijede z Německa a početné za-
stoupení budou mít také Slovensko a Itálie,

z Asie pak zejména Čína. Po třech letech se na
MSV vrací oficiální účast Japonska pod hlavič-
kou agentury JETRO, a to v rozšířené podobě
s prezentací 18 firem. Pokračuje také zájem
o spolupráci ze strany amerických společností,
což dokládá avizovaná obchodní delegace ze
státu Louisiana.

Šest technologických veletrhů v jednom
a Digitální továrna
Společně s 65. ročníkem MSV se uskuteční dal-
ších pět specializovaných veletrhů, které se na
brněnské výstaviště vracejí vždy v sudých le-
tech. IMT bude přehlídkou obráběcích a tváře-
cích strojů, Fond-Ex se zaměří na slévárenství,
Welding na svařovací techniku, ProfinTech
představí technologie pro povrchové úpravy
a Plastex je veletrhem plastů, pryže a kompozi-
tů. Podle počtu přihlášených vystavovatelů bu-
dou k největším oborům letošního ročníku pa-
třit právě ty, které spadají pod veletrhy IMT,

Plastex a Welding, a spolu s nimi elektronika,
automatizace, měřicí technika, doprava a logis-
tika, materiály a komponenty pro strojírenství.

Projekt Digitální továrna 2.0 se na MSV
uskuteční už popáté a opět ukáže nejen to, jak
pokračuje digitalizace výrobních procesů, ale
i jaké další možnosti otevírá do budoucna.
Zvláštní pozornost se letos zaměří na využívání
umělé inteligence pro zefektivnění klíčových
procesů a připravenost českých podniků na její
nasazení. (tz) ❚❚❚

www.msvbrno.cz

Střešní krytina s nadstandardními vlastnostmi
a vyšší přidanou hodnotou přesahující běžné předpisy

MSV 2024: Technologické novinky, 
rozšířená expozice 3D tisku i průmyslový design

Ing. Petr Tureček, produktový manažer
společnosti SATJAM, předního českého
výrobce plechových střech
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Náš příběh:
Poradenskou firmu jsme založili 30. března ro-
ku 2023 a rádi bychom s vámi sdíleli, jak to vše
začalo.

Oba jsme strávili přes dvacet let ve velkých
korporacích a posledních deset let jsme byli kole-
gové v představenstvu přední leasingové společ-
nosti. Jeden řídil riziko, druhý obchod. Vždycky
jsme měli blízko k autům, dlouhá léta jsme spolu-
pracovali s předními značkami na českém i slo-
venském trhu a strávili jsme spoustu let prací
s dealery aut. Víme o tomto businessu opravdu
dost. A navíc, auta nás oba stále baví.

Před několika lety se naše cesty rozešly, oba
jsme ale stále pracovali pro korporace. I přes krát-
ké profesní odloučení jsme zůstali v pravidelném
kontaktu – máme například některé společné
sportovní zájmy. Ale hlavně bez ohledu na to, kde
a jak často jsme se vídali, neustále se řeč točila ko-
lem aut, prodeje aut, servisu aut, no a také dalších
„předmětů“, které jsme dříve v leasingové společ-
nosti měli na starosti (nákladní auta, zemědělské,
stavební a jiné stroje, nemovitosti...),  a hlavně –
nakonec jsme se vždy dostali k situaci na trhu 
dealerů aut. Prostě nás to zajímá.

A z toho zájmu se zrodila myšlenka, a i chuť
začít předávat naše know-how, naše zkušenosti,
které jsme za tu dlouhou dobu nasbírali, a které
se tak staly i naší misí při založení společné fir-
my: Pomáhat klientům zajistit stabilitu na trhu
a trvalou hodnotu jejich firem i do budoucna.

A tak vznikla naše firma, sice na zelené
louce, na jedné straně pevně založená na na-
šich manažerských a odborných zkušenostech,
dlouholetých kontaktech nejen v automotive

oblasti, ale i na druhé straně na našem odhod-
lání skutečně pomoci dealerům zajistit stabili-
tu jejich firem.

Co nabízíme:
Chceme být nejlepší poradenskou firmou pro
podnikatele v segmentu automotive v České re-
publice, to je naše vize. V praxi pro nás vize zna-
mená, že budeme považovat za svůj úspěch, po-
kud budeme mít na trhu pověst firmy, která po-
máhá a přináší skutečné benefity. Budeme velmi
rádi, když se staneme pro autodealery jejich
první volbou, pokud se rozhodnou využít pora-
denství ve svém businessu. A tak se snažíme na-
bízet profesionální řešení, a proto se i speciali-
zujeme jen na vybrané produkty a služby, aby-
chom zajistili opravdovou přidanou hodnotu
pro naše klienty, a oni tak mohli plně zúročit
efekty našeho poradenství ve svém podnikání.

Název naší firmy AuDePor 
vznikl spojením tří slov:

Au – automotive
De – dealeři
Por – poradenství

Zaměřujeme se zejména na tyto oblasti:

1. Budoucnost firmy
■ Nečekané životní události (ošetření rizik, jak

předem zajistit chod firmy pro tyto situace).
■ Předání kormidla budoucímu nástupci (nástup-

nický plán, varianty řešení, právní realizace).
■ Případné rozhodnutí o prodeji firmy, nebo

naopak o koupi jiné.

2. Systém řízení firmy 
■ Vize, strategie a cíle firmy na následující 

roky.
■ Motivační systém, včetně ukazatelů hodnocení. 
■ Nastavení pravidel a reportingu, kontrolní

mechanizmy. 

3. Role majitele a managementu
■ Operativní řízení versus strategické řízení. 
■ Snížení či optimalizace časové zátěže a anga-

žovanosti majitele v řízení firmy. 

4. Ziskovost firmy
■ Optimalizace výnosů a nákladů.
■ Nalezení konkrétních obchodních i finanč-

ních rezerv.
■ Benchmark firmy s trhem.

Ke všem uvedeným oblastem vždy vypracu-
jeme konkrétní návrhy variant řešení, a v přípa-
dě zájmu je zavedeme i do praxe. 

Velmi si ceníme, že poté, co jsme hodně po-
tenciálních klientů navštívili osobně nebo oslo-

vili jiným způsobem, máme již nyní několik
dlouhodobějších zakázek. Právě náš osobní pří-
stup, detailní projednání tématu, definování
problému a požadavku (a tím i očekávání klien -
ta) ještě před započetím zakázky dává klientům
větší míru důvěry. Jdeme do každé zakázky
s obrovským respektem a pokorou, protože jde
většinou o velmi citlivá témata, a proto je pro
nás diskrétnost samozřejmostí. Snažíme se od-
vést vždy to nejlepší, co je v nás. Chceme být
i solidní, a proto vždy nabízíme fixní cenu
a rovněž termín. Náš klient vždy před podpi-
sem zakázky ví, za kolik, kdy a jaké výstupy do-
stane. Nejsme ti, kteří si účtují sazbu za počet
odpracovaných hodin. Pro nás je důležitější
výsledek a spokojenost klienta.

Pokud chcete o naší firmě a produktech vě-
dět více, navštivte, prosím, naše webové stránky
(www.audepor.cz), kontaktujete nás a my za vá-
mi rádi přijedeme. (red)

jaromersky.jaroslav@audepor.cz
musilek.lukas@audepor.cz

www.audepor.cz

Seriál o tom, co každá firma potřebuje 1. díl

AuDePor s.r.o.
Poradenská firma specializovaná na automotive

Nedávný celosvětový výpadek
IT infrastruktury způsobený
drobnou chybou v softwaru
společnosti Crowdstrike opět
zdůraznil, jak kritická je připra-

venost na nepředvídatelné události. Tato událost, jak je popsá-
na snad na všech zpravodajských serverech, vedla k rozsáhlým
narušením mnoha podniků a institucí po celém světě. Tomu je
potřeba předcházet. I v České republice by to měly mít firmy
a nejrůznější organizace na paměti.

Černá labuť je metaforou popisující důležité neočekávané situace,
které mají významný dopad na společnost. Ty se odchylují od to-
ho, co je běžné, a proto je obtížné je předvídat. 

Jako společnost specializující se na zajištění kontinuity provo-
zu, nabízíme jedinečnou příležitost připravit vaši organizaci na po-
dobné okamžiky prostřednictvím našich komplexních zátěžových
testů a auditů připravenosti. Naše služby zahrnují důkladnou ana-
lýzu a praktické zkoušky, které ověří vaši schopnost reagovat na
náhlé výpadky IT podpory procesů.

Proč je prevence klíčová?
Moderní organizace jsou závislé na složité infrastruktuře, která za-
hrnuje vše od mobilních sítí přes energetické dodávky až po zdra-
votní péči a bankovní systémy. Jakékoli narušení této infrastruktu-
ry může vést k dominovému efektu s vážnými následky pro zá-
kladní potřeby a ekonomiku. Naše zkušenosti například z cvičení

Blackout v Praze ukázaly, že pravidelné testování a zlepšování při-
pravenosti jsou klíčem k úspěšnému zvládnutí krizových situací.

Co nabízíme?
1. Komplexní zátěžové testy: Naše testy simulují různé scénáře
výpadků a ověřují schopnost vaší organizace reagovat na krizové
situace.
2. Audity připravenosti: Analyzujeme vaše aktuální plány a postu-
py krizového řízení, identifikujeme slabá místa a navrhujeme opa-
tření pro zlepšení.
3. Školení a cvičení: Pořádáme školení pro vaše zaměstnance
a praktická cvičení, která zlepšují jejich schopnost efektivně re-
agovat na nenadálé svízelné situace.

V minulosti jsme provedli rozsáhlé komplexní cvičení simulující
blackout v hlavním městě Praze. Cvičení zahrnovalo klíčové orga-
nizace a ukázalo na kritické slabiny v oblasti zdravotní péče, sprá-
vy vody a energetických dodávek. Výsledkem bylo výrazné zlep-
šení připravenosti města na případný blackout.

Stress-Test – Cvičení připravenosti
Naše zátěžové testy zahrnují detailní prověření aktuální dokumen-
tace a krizových plánů. Nejčastěji zjišťujeme neaktuální analýzy ri-
zik, neúplnou či zastaralou dokumentaci, nedostatečné povědomí
zaměstnanců o možných hrozbách a nejasná komunikační schéma-
ta. Tyto problémy mohou výrazně ztížit efektivní reakci na krizové
situace.

Jak Stress-Test probíhá
Na základě soustředěných informací navrhneme scénář cvičení,
které může proběhnout jako orientační, stolní nebo funkční cviče-
ní. Části scénáře mohou být dopředu známé, případně utajené
tak, aby co nejvěrněji simulovaly možný průběh. Cvičení je řízeno
moderátorem a nechává prostor pro diskuzi a aktivity účastníků
jako by probíhaly v reálné situaci. Průběh je zaznamenáván pro
pozdější analýzy.

Výstupy zátěžového testu zahrnují závěrečnou zprávu s dopo-
ručeními, dílčí zprávy z doprovodných testů, aktualizovanou doku-
mentaci a záznam cvičení v systému PRACTIS pro následný test
účinnosti realizovaných opatření.

Moderní Softwarová Podpora: PRACTIS

Při přípravě a realizaci našich zátěžových testů využíváme moder-
ní softwarovou podporu PRACTIS, která umožňuje:
● Strukturování a grafické zobrazení scénářů cvičení: PRACTIS po-

máhá s přípravou scénáře a jeho přehledným grafickým zobra-
zením.

● Sledování průběhu cvičení: Díky PRACTISu máte jistotu, že cvi-
čení probíhá podle časového plánu.

● Vyhodnocení cvičení: PRACTIS nabízí kompletní přehled
a umožňuje vybrat vyhodnocení dle potřeby. 

www.tsoft.cz
vanecek@tsoft.cz

Jste připraveni na černou labuť?
Zajistěte nepřetržitou provozuschopnost vaší organizace i v případě nečekaných IT výpadků!

INZERCE

Lukáš Musílek Jaroslav Jaroměřský

V životě každé firmy nastávají zlomové okamžiky.
Jednou jde o prudký vzestup zakázek, podruhé
o zásadní předěl ve struktuře činnosti, jindy je po-
třeba zavést nový systém řízení, téměř vždy pak

společnost předat další generaci nebo ji prodat. Na každý takový krok je dobré se v před-
stihu dobře připravit. Definovat cíl a připravit cestu. Do oboru automotive v roce 2023
vstoupila firma AuDePor, již založili dva odborníci: Jaroslav Jaroměřský a Lukáš Musílek.
O tom, jak vznikl jejich příběh a v čem mohou být podnikatelům jejich zkušenosti užitečné,
bude čtyřdílný seriál v Prosperitě.
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Od svého založení v roce 2022 přispěla ini -
ciativa ČESKÉ POLE k vypěstování 300 tun
českých brambor na hranolky a 1,7 tuny tu-
zemských odrůd česneku. Podpořila také
renezanci řízného českého křenu. Nyní se
iniciativa, jejímž hlavním cílem je navracení
české úrody do gastronomie, zaměřuje na
další plodiny – pravé české okurky a dvou-
letý Český kmín s jedinečnou chutí. Nové
plodiny byly slavnostně představeny na 
50. ročníku agrosalónu Země živitelka.

Okurky i kmín neodmyslitelně patří do české
kuchyně a pro jejich pěstování panují v České
republice ideální podmínky. Na talířích v tu-
zemských restauracích ale většinou narazíme na
okurky a kmín dovážené ze zahraničí. Tyto plo-
diny do České republiky putují dlouhé vzdále-
nosti, často v nevhodných baleních a bez garan-
ce konkrétního původu. Lokální producenti ne-
mají zaručený stabilní odbyt, a od pěstování
proto mnohdy upouštějí. Iniciativa ČESKÉ PO-
LE si klade za cíl tuto situaci změnit, a přispět
tak k podpoře udržitelného zemědělství a nižší
zátěži životního prostředí.

„Jedním z hlavních přínosů iniciativy ČE-
SKÉ POLE je propojování všech zúčastněných
stran od pěstitelů až ke spotřebiteli. Producenty
jednotlivých plodin podporujeme napřímo ga-
rancí odběru nebo od nich předem odkoupíme
sadbu. Letos jsme nadšení z návratu tradičních
českých nakládaček, které na trhu několik let

chybí. Okurky jsou krásně křupavé a perfektně se
hodí do tradiční české kuchyně. Jsou naloženy
v láku tradiční receptury, který doporučuji nevy-
lévat, skvěle s ním dochutíte například omáčky
nebo polévky. Věříme, že zákazníci ocení i Český
kmín, který má velmi výraznou chuť a vůni, a dí-
ky tomu je jeho spotřeba v kuchyni menší než
u běžně dostupného jednoletého kmínu. Záro-
veň nás velmi těší, že jsme mohli nové plodiny
uvést na místě, kde jsme v loňském roce pode-
psali významné memorandum o spolupráci
s Českou zemědělskou univerzitou v Praze, te-
dy na dalším ročníku Země živitelky,“ řekl Jiří
Nehasil, generální ředitel makro ČR. Velkoob-
chod makro ČR je spolu s Ministerstvem země-
dělství ČR a zástupci zemědělců a gastronomie
jedním ze zakládajících členů iniciativy.

Nové lokální plodiny se na pultech makro ČR
objeví v září letošního roku. Okurky odrůdy Ru-
bato byly vypěstované u Pohořelic na jižní Mora-

vě pod dohledem pěstitele Tomáše Zoufalého. Je-
jich sklizeň probíhá ručně. Ke zpracování okurek
dochází do 24 hodin, díky čemuž zůstávají křu-
pavé. Lák je tradiční české receptury, tedy s cu-
krem, cibulí, mrkví a hořčičným semínkem.

Další novou plodinou, kterou iniciativa
ČES KÉ POLE podpoří, je kmín. Jeho pěstování
má na českých polích více než 160letou tradici.
Dvouletý kmín pěstovaný v tuzemsku si v ro-
ce 2008 vysloužil v Evropské unii chráněné
označení původu Český kmín. Oproti jednole-
tému kmínu, který se do České republiky ob-
vykle dováží z Egypta či Finska, je Český kmín
kvalitnější a obsahuje více vonných silic. Jeho
výrazné aroma dodává pokrmům specifickou
chuť „pravého kmínu“ přecházející až do máto-
vé chuti. Dvouletý kmín odrůdy Kamín pro
ČES KÉ POLE pěstuje farmář Karel Jonák.

„Jsme rádi, že i v letošním roce pokračuje-
me v naplňování našeho poslání a vracíme do

české gastronomie kvalitní tuzemské plodiny,
které tam jednoznačně patří. Usilovně pracuje-
me na přidání dalších tradičních plodin a pro-
duktů rostlinné i živočišné výroby, jejichž pro-
dukce byla v posledních dekádách na českém
území z různých důvodů narušena. V příštích
letech bychom se rádi zaměřili například na ci-
buli na guláš, kterou považujeme za jednu z klí-
čových složek české gastronomie. Dále plánuje-
me zařazení máku, švestek či meruněk. U pro-
duktů živočišného původu diskutujeme o pod-
poře chovu jehněčího masa, drůbeže ve volném
chovu, ale i o sladkovodních dravých rybách,“
popsal Roman Vrzák, projektový manažer inicia -
tivy ČESKÉ POLE.

Snaha o navracení českých plodin a produk-
tů do lokální gastronomie již přinesla několik
významných úspěchů. Během dvou sezón, kdy
iniciativa podporuje odrůdu brambor Agria
vhodnou na hranolky, bylo pro ČESKÉ POLE
sklizeno zhruba 300 tun brambor – 100 tun v ro-
ce 2022 a 200 tun v roce 2023. I přes navýšení
produkce v roce 2023 byly české brambory
v obchodech makro ČR vyprodané již v průbě-
hu května 2024. Letos proto opět došlo k posíle-
ní výsadby. Hranolky vyráběné z českých bram-
bor nahradily v tuzemských restauracích, bi-
strech a provozovnách rychlého občerstvení
hranolky z brambor dovážených především
z Nizozemska. Na odbyt jde také český česnek
a křen. Česneku se dosud prodalo 1,7 tuny.
A český křen tvořil dokonce 70 % křenu proda-
ného v makro ČR. (tz)

INZERCE

Iniciativa ČESKÉ POLE pokračuje:
nakládané okurky a kmín

Export privátních značek se aktuálně týká
především zboží z oblasti trvanlivých potra-
vin. Mezi další populární kategorie produktů
patří vývary a bujóny, různé druhy pudinko-
vých prášků a instantních dezertů či produkty

zahraniční lokální kuchyně. Celkový objem vý-
vozu zboží privátních značek činil téměř 16 mi-
liónů kusů. Exportu jednoznačně dominují
produkty řady K-Classic, z nichž nejpočetněj-
ší skupinu tvoří K-Classic müsli tyčinky.

V loňském roce tak do prodejen Kaufland
v Polsku, Bulharsku a Chorvatsku putovalo ví-
ce než 2,7 miliónu kusů müsli tyčinek různých
příchutí, přičemž nejoblíbenějším druhem by-
la tyčinka s příchutí Jahoda v jogurtu. Výrazná
poptávka především v Bulharsku, Chorvatsku
a Rumunsku panuje po jemných ovesných
vločkách K-Classic, kterých bylo v loňském
roce vyvezeno více než 1,2 miliónu kusů. Zá-
kazníci v Bulharsku a Rumunsku si také oblí-
bili K-Classic smetanovou zmrzlinu, které by-
lo v posledním roce do obou zemí dodáno té-
měř 602 000 kusů. (tz)

Kaufland úspěšně exportuje privátní značky

Kromě zajištění bohatého výběru produktů privátních značek se obchodní řetězec Kauf-
land věnuje také vývozu tohoto sortimentu do prodejen v dalších zemích Evropy. V ro-
ce 2023 dosáhl export produktů privátních značek ze 49 různých sortimentních skupin 
od 28 českých dodavatelů hodnoty čtyři milióny eur. Mezi nejpopulárnější kategorie pro-
duktů vyhledávaných v zahraničí patří müsli a cereální tyčinky značky K-Classic, cereální
vločky či přípravky na pečení.
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Období nepředvídatelných cenových výky-
vů je nejspíš u konce. Už loni se ceny sta-
vebních materiálů stabilizovaly a letošní rok
by se měl nést ve stejném duchu. Očekává
se, že ceny materiálů budou stagnovat.
Stabilizaci cen stavebních materiálů pro 
letošek očekává většina ředitelů firem
(63 %). Usnadní jim to plánování a výběr
materiálů pro nové projekty. S narůstajícím
zájmem o ekologický a udržitelný přístup
se dá předpokládat stále častější prosazo-
vání alternativních materiálů na stavbách.
Část dotázaných (22 %) stabilizaci cen ne-
věří a očekává zdražení materiálů, a to
v průměru o 8 %. Vyplývá to z průzkumu
analytické společnosti CEEC Research.

Její ředitel, Michal Vacek, řekl, že: „Po turbulent-
ním období, kdy vývoj cen některých stavebních
materiálů připomínal křivku horské dráhy smě-
rem vzhůru, se ceny relativně ustálily. Je ale třeba
si uvědomit, v jaké hladině – a to až o desítky pro-
cent výš než v minulosti, s nulovou vizí návratu
zpět. V případě zásob materiálů stavební společ-
nosti nyní nevnímají jeho nedostatek, jako tomu
bylo v minulosti, což výrazně negativně ovlivnilo
ceny. Prudké navýšení cen korespondovalo s vy-
sokou poptávkou a nízkou nabídkou, k čemuž
v současné době nedochází a ani tomu nic nena-
svědčuje.“

„Vzhledem ke stagnaci poptávky nečekám
výraznější nárůst cen stavebních materiálů, u ně-
kterých komodit jsme zaznamenali spíše jejich
pokles. Dodávky jsou stabilní, materiálu je na tr-
hu dostatek,“ sdělil obchodní ředitel COLAS CZ
Tomáš Hlaváček. A Radek Mrázek, místopředse-
da stavební společnosti BAK souhlasil: „Očeká-
vám konstantní ceny materiálů, bez velkých vý-
kyvů cen a množstevních dodávek, pokud se sa-
mozřejmě nezmění geopolitická situace v Evropě,
ale dnes i ve světě, a nedojde ke skokovému zdra-
žení komodit. To ale nejsme schopni nikdo predi -
kovat a můžeme pouze pasivně pozorovat.“

„Ceny stavebních materiálů nadále rostou,
ale tempo růstu výrazně zpomalilo oproti před-
chozímu roku, jenž byl výrazně ovlivněn obec-
ným růstem inflace. Vyhlídky však nejsou ideál-
ní – v některých regionech se již začín á projevovat
nedostatek základních stavebních surovin, jako je
stavební kámen či štěrkopísek. Nejde sice ještě
o kritické množství, přesto se výrazně prodlužuje
dovážení z destinací, a tím dochází i k růstu ceny,“
vyjádřil se k tématu předseda představenstva
Hochtief CZ Tomáš Koranda, který patřil do dru-
hé skupiny dotázaných.

Dvě pětiny stavebních společností už nečelí
obtížím spojeným s nedostatkem stavebního
materiálu (44 %). Díky tomu se jim daří dodržo-
vat smluvené termíny a plynule navazují na reali-
zaci plánovaných projektů. Přestože většina sta-
vebních materiálů je na trhu k dispozici, u někte-

rého zboží firmy stále řeší problémy s dostupnos-
tí (55 %). Jde hlavně o specializovaný nebo hojně
poptávaný materiál. Vedle výkyvů na trhu patří
mezi nejčastější důvody také komplikace v logis-
tice nebo neočekávané zpoždění ve výrobě, a te-
dy i dočasná nedostupnost.

Udržitelnost a inovace jsou témata, která re-
zonují nejen mezi stavebními firmami. Například
alternativní stavební materiály už aktivně využívá
třetina podniků. Jejich motivací je hlavně úspora
energií. Stále významnější roli ale hraje snaha mi-
nimalizovat dopady na životní prostředí. Společ-
nosti v praxi využívají například recyklované ma-
teriály, přírodní izolace nebo nové kompozitní
materiály. Na druhou stranu dvě třetiny respon-
dentů zatím nevyužívají žádný z materiálů, který
by nahradil tradiční stavební materiál nebo meto-
dy. Některé z firem se brání zavedení novinek tře-
ba kvůli konzervativnímu přístupu nebo větším
investicím, které by bylo třeba na začátku vložit.
Trend i přesto směřuje k udržitelnosti a inovacím,
a ukazuje se, že zájem o nové nebo alternativní
materiály v budoucnu nejspíš dál poroste.

Více než polovina společností (58 %) preferu-
je nákup stavebních materiálů výhradně od do-
mácích dodavatelů. Tento trend je ovlivněn něko-
lika faktory. Primárně společnosti oceňují snad-
nou dostupnost zboží na lokálním trhu, projevují
významnou důvěru v české podniky a usilují
o podporu místního hospodářství. Dalšími moti-
vujícími faktory jsou redukce nákladů na dopravu

a eliminace komplikací spojených s mezinárodní
přepravou. Naopak, 42 % dotazovaných společ-
ností zavedlo hybridní model nákupní strategie,
kombinující dodávky jak z domácích, tak zahra-
ničních zdrojů. Tento přístup nabízí širší spek-
trum materiálů a umožňuje společnostem flexi-
bilně reagovat na případný nedostatek materiálů
na určitých trzích. Kromě toho firmy mohou po-
rovnávat více nabídek a vybírat nejvýhodnější ce-
nové nabídky. Zajímavým zjištěním je, že žádná
z dotazovaných společností neuvedla, že by naku-
povala stavební materiály výhradně ze zahraničí.
To může odrážet dominantní postavení lokálních
zdrojů a dodavatelů v rámci stavebního sektoru
v České republice, stejně jako potenciální výzvy
spojené s importem, včetně vyšších logistických
nákladů a rizika zpoždění dodávek. Přestože do-
mácí dodavatelé mají jasnou převahu, otevřenost
k mezinárodním trhům zůstává klíčovým prvkem
nákupních strategií stavebních společností.

Kamil Jeřábek, generální ředitel Wieneber-
ger, podotkl: „Trh se stavebními materiály je
vzhledem k propadu poptávky v loňském roce
zásobený. Nicméně, s příchodem stavební sezóny
a opatrně pozitivnějším výhledem, tento rok opět
obnovujeme výrobu a postupně budeme doplňo-
vat veškerý sortiment,“ doplnil téma za výrobce
stavebních materiálů.

Údaje vycházejí z Kvartální analýzy českého
stavebnictví Q1/2024 zpracované analytickou
společností CEEC Research, www.ceec.eu. (tz)

„Zatímco včera firmy v lidech viděly zaměst-
nance, dnes v zaměstnancích musí vidět lidi,“
řekl Radek Mihalík, specialista na digital
workplace ze společnosti Atos. „Díky rozvoji
digitálních technologií se objevily způsoby
práce, které lidem dovolují řídit se nově nasta-
venými prioritami. To vede k větší efektivitě,
vyšší výkonnosti, ale také k lepšímu zdraví

a psychické pohodě.“ V době, kdy lidé kladou
větší důraz na rovnováhu mezi soukromým
a profesním životem, je klíčové, aby jim za-
městnavatelé dokázali vyjít vstříc. Koncept di-
gitálního pracoviště, jak ho ve více než 130 ze-
mích světa realizuje například společnost Atos,
vychází vstříc zaměstnancům i firmám. Pro-
střednictvím komplexních řešení a služeb pro

digitální pracoviště pomáhá změnit vnímání
zaměstnance z pouhé pracovní síly na člověka.
Umožňuje nové způsoby práce, kombinuje ře-
šení a služby napříč všemi typy technologií.

Na jednu stranu tedy dovoluje pracovat
odkudkoliv a kdykoliv. Na druhou klade důraz
na bezpečnost a měřitelnou efektivitu. Za-
městnancům dává svobodu, ale i důvěru,
a především jim dokazuje, že na jejich práci
i názoru záleží. Společnostem pak umožňuje
získat maximální možnou návratnost význam-
né investice, kterou je vytvoření pracovního
místa.

Digitální pracoviště zahrnuje v současné
hyperpropojené době prakticky cokoliv. Od
home office přes interaktivní objednávkový
kio sek v bistru nebo e-shop výrobní firmy až po
robustní podnikový systém nadnárodní korpo-

race. Atos patří mezi společnosti, které doká-
žou zrealizovat digitální pracoviště v jakékoliv
podobě. Stará se o to 11 000 expertů ve 130 ze-
mích. V rámci digitálních pracovišť spravuje
Atos po celém světě více než 5,2 miliónu uživa-
telských zařízení. Mezi klienty patří jak lokální
firmy, tak i nadnárodní společnosti jako John-
son & Johnson, Bayer nebo Airbus.

Program udržitelného digitálního pracoviš-
tě je pouze jedním z projektů, kterými se spo-
lečnost Atos věnuje udržitelnosti v IT. Za své
aktivity získává pravidelně různá ocenění. Je
čtyřnásobným držitelem platinové plakety Eco-
Vadis, prestižního francouzského ocenění za
ekologii. Sedmkrát za sebou pak Atos dosáhl
úrovně Leader v hodnocení dodavatelů techno-
logií a služeb pro digitální pracoviště od společ-
nosti Gartner. (tz)

Končí cenové výkyvy 
stavebního materiálu na českém trhu?

Spokojení zaměstnanci mohou až o čtvrtinu zvýšit firemní zisk

Dnešní pracovní trh se mění. Flexibilnější, mobilnější a hybridní modely práce dovolují vy-
tvářet lepší rovnováhu mezi pracovním a soukromým životem. Průzkum společnosti Atos
ukázal, že více než 50 % zaměstnanců očekává hybridní formu práce. Pokud jim ji zaměst-
navatel je schopný nabídnout, a přidá k tomu důraz na pozitivní firemní kulturu a osobní
rozvoj, získá nejen angažovanější a motivovanější zaměstnance, ale také může počítat se
ziskovostí vyšší o 23 %. Změna přístupu z „máme zaměstnance“ na „pracují u nás lidé“ ta-
ké pomáhá přilákat a udržet si špičkové talenty, snížit fluktuaci zaměstnanců a posílit po-
věst oblíbeného zaměstnavatele.

Jaký očekáváte vývoj cen stavebních materiálů v tomto roce? Máte obtíže při získávání potřebných stavebních materiálů?

Využíváte alternativní stavební materiály? Kde kupujete stavební materiál?
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Strana vychází pod partnerskou záštitou České společnosti pro jakost

Chceme zachytit nastupující trendy
Zdá se, že umělá inteligence doslova hýbe
světem. Velmi ostře pronikne i do dění le-
tošních Dnů kvality, které na listopad
v inovované podobě chystá Česká společ-
nost pro jakost. Jako každý rok se ke spo-
lečnému rokování sejdou odborníci a mi-
lovníci kvality v celém spektru nejrůzněj-
ších odvětví a budou si předávat zkuše-
nosti a poznatky. O čem budou přednášky
a diskuze tentokrát a jaká novinka se jed-
náním bude prolínat, na to nám odpově-
děl David Kubla, ředitel úseku spolkových
činností České společnosti pro jakost. Zmí-
nil se rovněž o tom, proč se o den později
na stejném místě odehraje konference
From Farm to Fork:

Podzim bude pro Českou společnost pro ja-
kost náročný, připravují se opět Dny kvality.
S jakým programem tentokrát a kdy přesně
se odehrají?

Konference Dny kvality, tedy podzimní odbor-
ná akce určená pro všechny příznivce moder-
ních přístupů v kvalitě a zlepšování, je přehlíd-
kou toho, co nového se v oboru kvality událo
a co se chystá, snažíme se zachytit nastupující
trendy tak, abychom přinášeli nejen členům
České společnosti pro jakost, ale i všem, kteří
se o tuto oblast zajímají, novinky z oboru. Zá-
roveň je to příležitost ocenit jednotlivce a or-
ganizace, které se kvalitě věnují na nadstan-
dardní úrovni. 

Konference ctí tradici a uskuteční se 12. lis-
topadu 2024 v kongresovém hotelu Clarion
v Praze. Samozřejmě všichni jsou srdečně zváni.
Věřím, že letošní ročník bude stát za to. 

Počítá se také s nějakou vychytávkou? Vy-
stoupením, jež maličko vybočí z řady, které
rozšíří možnosti nazírání na kvalitu i v jiných
souvislostech?

Nevím, jestli se to dá nazvat vychytávkou, ale
plánujeme využít umělou inteligenci pro simul-
tánní přepis přednášky našeho zahraničního
hosta H. Kuhleho, který bude hovořit o auto-
nomním řízení. Na našich akcích to bude určitě
premiéra, tak se na to dost těšíme. Technologie
umožňují přepis mluveného slova, řekněme oti-
tulkování akce, na promítacích zařízeních, ale

třeba i do zařízení našich účastníků –
mobilů, tabletů či notebooků.

Co se týká témat, zmiňoval jsem
autonomní řízení, výrazným tématem
bude také umělá inteligence. Umělá in-
teligence transformuje české firmy
a způsob, jakým pracujeme. Lukáš
Benzl, zakladatel České asociace umělé
inteligence, bude hovořit o inspirativ-
ních příbězích a nabídne tipy pro jed-
notlivce i organizace. Luděk Brunclík
z Preciosy představí AI a její využití v při
kontrole kvality, Lucie Nová z ČSJ bude
prezentovat normativní rámce pro říze-
ní systému umělé inteligence. Ale nebu-
de to jen o umělé inteligenci, podniky
v současnosti trápí i plnění požadavků
na výpočet uhlíkové stopy. Ne všichni ví,
jak se přesně dobrat solidního výsledku,
pustit se do toho vlastními silami nebo
využít externí odborníky. Odpovědi při-
nese Monika Hoffmannová z Kion
Group s tématem Výpočet uhlíkové sto-
py ve výrobním podniku. Samozřejmě
nebude chybět celý blok přednášek vě-
novaný automotive průmyslu, který tra-
dičně zastřešuje partner konference
Škoda Auto. Svůj prostor v programu dostanou
i odborná centra České společnosti pro jakost. 

O další atraktivní přednášky nebude nouze,
ale to už bych prozrazoval více, než v součas-
nosti mohu. Ucelený program bude začátkem
září dostupný na webu konference www.dny-
kvality.cz

Jaká největší změna čeká účastníky setkání?
Prý tentokrát bude pouze jednodenní...

Musíme reagovat na zrychlující se svět kolem
nás, takže novinkou bude, že Dny kvality budou
jednodenní, ale s nabitým programem, řekl bych
od rána do večera. Chceme vyjít vstříc účastní-
kům a přizpůsobit se jejich plným diářům a dal-
ším povinnostem ve firmách. Ale kdo bude mít
chuť si užít informační maraton plnými doušky,
může se ze Dnů kvality, konference zaměřené
převážně na průmyslovou výrobu a oblast slu-
žeb, druhý den na stejném místě přenést do ob-
lasti kvality a bezpečnosti potravin na konferen-
ci s programem sestaveným a zaměřeným na ce-
lý řetězec od farmy až po vidličku, tedy From
Farm to Fork. 

Druhý den bude tedy následovat úžeji za-
měřená konference From Farm to Fork. O ni
bývá vždy značný zájem, neboť diskuze nad
kvalitou potravin je stále živější...

Ano, je to tak, o diskuzi není nouze, zvlášť, když
se na jednom místě sejdou zástupci všech zain-
teresovaných stran, tedy zastřešující organizace
v oblasti zemědělství a potravinářství, kontrolní
orgány, reprezentanti zemědělců, producentů
a obchodních společností. Vzájemné sdílení in-
formací pomáhá i k pochopení postojů všech
zapojených stran v celém řetězci. 

Co byste odborníkům chtěli sdělit tento-
krát? Kdo bude prezentovat názory, novin-
ky, zajímavosti, hlavní téma?

S přednáškou vystoupí zástupci Ministerstva
zemědělství, Svazu obchodu a cestovního ru-
chu, určitě nebude chybět přehled výsledků
kontrolní činnosti SZPI, to je tradiční a svým
obsahem atraktivní přednáška. Přednášky se
budou věnovat tématům jako řízení dodavatelů,
využití umělé inteligence, plnění požadavků

bezpečnosti a kvality při výrobě, zku-
šenosti z auditů a udržitelnost. Finální
podoba potvrzených přednášek bude
známá až po uzávěrce rozhovoru. Ale
vy máte tu možnost, že si program
konference můžete začátkem září pro-
hlédnout na webu konference farm-
fork.csq.cz

Nedílnou součástí a vyvrcholením
setkání odborníků bude předávání
ocenění za kvalitu a vyhlášení vý-
sledků soutěže Ambasador roku.
Hlásí se letos více zájemců? Uzávěr-
ka je, pokud vím, 30. září...

Program podzimních Dnů kvality má
i svoji společenskou část, ta je spjata ta-
ké s předáváním ocenění vyhlašova-
ných Českou společností pro jakost.
I letos poznáme nové držitele cen Am-
basador kvality České republiky, Ma-
nažer kvality roku, držitele ocenění
Cena za návrat do života nebo držitele
Quality Innovation Award – Meziná-
rodní ceny inovací. Uděleny budou ta-
ké studentské ceny – tedy Cena Franti-

ška Egermayera a nejvyšší ocenění udělované
Českou společností pro jakost osobnostem pů-
sobícím v oboru kvality i s mezinárodním pře-
sahem – Cena Anežky Žaludové. 

Termín uzávěrky přihlášek do cen je až na
konci září, tam se teprve budou sčítat účastníci.
Já věřím, že se potvrdí vzestupný trend zájmu
o cenu Ambasador kvality České republiky. Pro
účast v soutěži je třeba vyplnit dotazník, řekně-
me přiměřeného rozsahu, a zbytek obstarají
hodnotitelé, kteří na místě prověří vybraná té-
mata. Na podání přihlášky mají zájemci ještě
pár dní času. Určitě je to dobrá zpětná vazba pro
vedení organizace. 

U Mezinárodní ceny inovací je postup ob-
dobný, přihlášenou inovaci posoudí nejprve od-
borníci České společnosti pro jakost, a poté ty
nejlepší inovace z národní úrovně soutěže bude
hodnotit mezinárodní fórum odborníků. Takže
stát na pódiu, reprezentovat organizaci a přebírat
některou z cen stále může kdokoli, kdo obstojí –
ať už členové České společnosti pro jakost, či dal-
ší subjekty, kterým na kvalitě, inovacích a zlepšo-
vání záleží.

za rozhovor poděkovala Eva Brixi

David Kubla, ředitel úseku spolkových činností České 
společnosti pro jakost
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V reakci na rostoucí trend kyberpodvodů
v České republice pokračuje Komerční
banka v intenzivním boji proti kyberkrimi-
nalitě. Od začátku roku 2024 ochránila
banka své klienty před ztrátou 306 miliónů
korun, přičemž počet pokusů o podvod
vzrostl letos ve srovnání s předchozím 
obdobím až o 39 %. Nejčastějšími forma-
mi podvodů jsou falešné e-maily a telefo-
náty, které cílí na investice do kryptoměn,
a nově i finanční podvody spojené s umě-
lou inteligencí.

„Kyberzločinci se stávají stále vynalézavějšími,
ale my se snažíme být o krok napřed,“ uvedl Pa-
vel Šašek, manažer karetního servisu a prevence
podvodů, a dodal: „V prvním pololetí letošního
roku se nám v oblasti karetních podvodů poda-
řilo zachránit našim klientům přibližně 250 mi-
liónů korun. Naše úsilí a efektivní spolupráce
s policií přinášejí výsledky, avšak klíčové je, aby

byli naši klienti obezřetní a věnovali pozornost
bezpečnostním upozorněním a doporučením.“ 

Marek Macháček, expert na prevenci pla-
tebních podvodů Komerční banky, k tomu do-
plnil: „Dalších 56 miliónů korun jsme klien-
tům zachránili v oblasti investičních a dalších
podvodů. To je zhruba polovina sumy, kterou
jsme v našem oddělení zachránili za celý mi-
nulý rok. Podvodníci se adaptují a často místo
vyšších částek cílí na menší, které působí méně
podezřele, ale snaží se je získat větším počtem
podvodů.“

Významnou roli při zachraňování peněz
klientům hraje využívání umělé inteligence pro
detekci podvodných aktivit. Technologie umož-
ňují Komerční bance rychle reagovat na pode-
zřelé transakce a efektivně chránit finanční pro-
středky klientů. „Umělá inteligence je dvouseč-
ná zbraň. Zatímco podvodníci ji využívají pro
vytváření sofistikovanějších útoků, my ji použí-
váme k posílení našich obranných mechaniz-
mů,“ komentoval Pavel Šašek.

Mezi nejnebezpečnější podvody patří i na-
dále tzv. vishing (podvodné telefonáty), kdy se
e-šmejdi vydávají například za bankéře nebo
Policii ČR. Tento druh podvodu je pro klienty
mnohdy těžko odhalitelný, protože útočí na
základní lidské emoce – strach spojený
s ochranou majetku nebo touhu po rychlém zi-
sku. Stále častější jsou také falešné investiční
nabídky a scamy spojené s kryptoměnami. Ty-
to podvody jsou často podpořeny falešnými vi-
dei s politiky nebo populárními osobnostmi,
které zvyšují jejich zdánlivou věrohodnost.
Mnoho obětí tak podlehne představě rychlého
zbohatnutí a investuje významné částky do
kryptoměn, aniž by pochopily rizika. „Deepfa-
ke videa, která vypadají velmi pravdivě, jsou
jedním z nejnovějších nástrojů podvodníků.
Zvláště u starších osob nad 50 let pozorujeme,
že mají problém pochopit, že technologie již
umožňují vytvoření obsahů, které se jeví jako
autentické,“ objasnil Marek Macháček.

Podle odborníků z Komerční banky existují
specifická období a okamžiky, kdy jsou kyberz-
ločinci nejaktivnější – obvykle v době, kdy lidé
nevěnují pozornost svým finančním transak-
cím. „V noci, kdy většina z nás spí, dochází na
kontech a kartách k neplechám, ale kontakt
s klientem často předchází během dne, napří-
klad v průběhu obědové pauzy. Podvodníci také
využívají období, kdy jsou lidé více zaneprázd-
něni nebo roztržití, jako jsou svátky, prázdniny,
a především období před Vánocemi,“ dodal Pa-
vel Šašek.

Marek Macháček poukázal na specifika
těchto období: „Prázdniny nebo Vánoce jsou
pro nás obzvlášť náročné. Před dovolenými se
často setkáváme s podvody, kdy lidé nevěnují
dostatek pozornosti detailům platby za ubyto-
vání nebo cestovní služby. O Vánocích jsou pak

zase lidé ve stresu a podvodníci je často snadno
přesvědčí o tom, že je jejich účet napadený a je
třeba jednat rychle.“ 

Evergreenem jsou také podvody v období,
kdy se podává daňové přiznání. „Od dubna tra-
dičně registrujeme zvýšený počet podvodů spo-
jených s falešnými esemeskami o přeplatcích
daní. Tato taktika využívá přirozenou tendenci
lidí reagovat na zprávy o finančním zisku nebo
úsporách, čímž se stávají snadnými cíli pro ky-
berzločince,“ vysvětlil Marek Macháček.

Boj proti kyberpodvodům je pro Komerční
banku neustálou výzvou, která připomíná stra-
tegickou hru na šachovnici. „Naše práce je jako
šachová partie. Musíme pozorně sledovat tahy
protivníka a neplýtvat časem na opatření, která
podvodníky nezastaví. Abychom efektivně chrá-
nili úspory klientů, musíme být před podvodní-
ky vždy o krok napřed,“ řekl Marek Macháček. 

Koncem loňského roku tak Komerční ban-
ka například zavedla možnost ověřit si v aplika-
ci KB klíč bankéře, který klienty jménem Ko-
merční banky kontaktuje. Kdykoliv klientovi
KB zavolá zaměstnanec banky, může ho klient
požádat, aby se prokázal. V KB klíči se pak zob-
razí jméno bankéře a komunikační kód, který
v tu chvíli zná jen bankéř a klient. 

Pavel Šašek nicméně zdůraznil, že i když
banka může zavést různá opatření, omezení
nebo varování, úplnou ochranu zajistit nelze.
„Edukace našich klientů je stejně důležitá jako
boj s podvodníky. Neustále zdůrazňujeme, že
bez opatrnosti a zdravého rozumu mohou
snadno naletět na podvod. Také je důležité si
uvědomit, že, ač to zní lákavě, z vás nikdo mi-
lionáře přes noc neudělá. Lidé by zkrátka měli
zůstat obezřetní a chránit své účty i osobní in-
formace s maximální opatrností,“ uzavřel Pa-
vel Šašek. (tz)

V červenci 2024 uplynulo deset let od uve-
dení první hardwarové kryptopeněženky na
světě. V roce 2014 Marek „Slush“ Palatinus
a Pavol „Stick“ Rusnák totiž představili první
model hardwarového zařízení, které umož-
ňovalo bezpečně uchovat přístupový klíč
k manipulaci s vlastními kryptoměnami. Širo-
ké veřejnosti tak umožnili bezpečně držet
kryptoměny bez technických znalostí. 

„Trezorů“ se dodnes prodaly téměř dva milióny
kusů a poptávka stoupá. Za uplynulou dekádu
kolem kryptopeněženek vyrostl trh, jehož hod-
nota je odhadována na stovky miliónů dolarů
a v příštích letech má dle mnoha průzkumů i na-
dále růst. Trezor ale nestojí jen za první hardwa-
rovou peněženkou. Spolu s revolučním hardwa-
rem totiž světu společnost představila i souvise-
jící bezpečnostní standardy, které používají té-
měř všechny kryptoměnové peněženky na světě
a spolu s nimi také přes sto miliónů lidí. 

„Za uplynulých deset let prošel celý seg-
ment výrazným posunem a naše firma spolu
s ním. Jsem rád, že jsme stáli u zrodu revoluční-
ho zařízení, i když jsme to tehdy netušili. Záhy
po představení prvního prototypu se ale ukáza-
lo, že o kryptopeněženku nemá zájem jen pár
kamarádů, ale tisíce lidí, nakonec milióny. Po -
ptávka samotná však pro nás nikdy nebyla smě-
rodatná. Bitcoinu jsme věřili i v momentech,
kdy nad ním skoro všichni lámali hůl. A i díky
tomu jsme byli schopni překonat výkyvy trhu.
Navíc v číslech pozorujeme, že o absolutní kon-
trolu vlastněných kryptoměn je v poslední době
čím dál větší zájem. Tahle jízda tedy rozhodně
není u konce,“ řekl Marek „Slush“ Palatinus,
spoluzakladatel SatoshiLabs a Trezoru.

Prvotní motivací pro tvůrce zařízení bylo
primárně mít možnost uschovat bitcoin někde
v bezpečí, mimo počítače, které jsou stále onli-
ne a určené ke sdílení informací. Než však prv-
ní Trezor spatřil světlo světa, museli Slush
a Stick (v komunitě přezdívky tvůrců) překo-

nat řadu nepříjemností. Nejprve Kickstarter
zarazil jejich veřejnou sbírku, a posléze narazili
na to, že tisícovka zamýšlených kusů hardwaru
je pro jakéhokoli výrobce málo a potřebují
poptat alespoň třicetkrát víc. Podařilo se jim
však dohodnout, že v prvním kole bude vyro-
beno pouze 10 000 kusů. Ty se však velmi
rychle prodaly a poptávka se nabalovala jako
sněhová koule. „Zanedlouho jsme tak byli
schopní prodat i požadovaných 30 000 vyrobe-
ných peněženek, což nám zajistilo dostatek fi-
nancí na rozjetí nezávislé společnosti, kterou je
Trezor a celé SatoshiLabs dodnes,“ dodal Pavol
„Stick“ Rusnák, druhý ze zakladatelů Satoshi-
Labs a Trezoru.

Na své konto ale SatoshiLabs, mateřská sku-
pina Trezoru, v jejímž čele Palatinus a Rusnák
stojí, nasbírala za uplynulou dekádu desítky pr-
venství. Mimo jiné uvedla bezpečnostní stan-
dardy BIP39 a BIP44, které využívají téměř
všichni výrobci kryptopeněženek na světě. Bez
nich by nebyla možná vzájemná interoperabili-

ta. SatoshiLabs stojí také za dalšími inovacemi
třeba v podobě prvního open-source bezpeč-
nostního čipu, jehož vývoj probíhá v dceřiné
společnosti Tropic Square. 

„Je úžasné, že si naše firma stále drží vý-
znamnou pozici na trhu. Jako vynálezci původ-
ní peněženky zároveň cítíme velkou odpověd-
nost nejen za vysokou kvalitu a standard našich
peněženek, ale i za vývoj segmentu jako takové-
ho. Nicméně ať už se inovace v kryptu budou
ubírat jakýmkoli směrem, vždy zůstaneme věr-
ni původním zásadám, na kterých byl Trezor
založen – maximální důraz na finanční svobo-
du jednotlivce. To je totiž to, co nás odlišuje od
konkurence,“ uvedl Pavol Rusnák. 

V polovině června firma na největší bitcoi -
nové konferenci BTC Prague uvedla na trh no-
vou kryptopeněženku Trezor Safe 5 a službu ex-
pertní podpory při nastavení nové peněženky.
Uvedení nového modelu následovalo úspěch no-
vých modelů a produktů z minulého roku, kte-
rých se již prodalo desítky tisíc. (tz)

Komerční banka za první pololetí
ochránila klienty před ztrátou 306 miliónů korun

Český vynález slaví deset let: 
hardwarová peněženka změnila kryptoměnový svět



k zamyšlení  | 119/2024 | www.iprosperita.cz

Žně se se při přípravě tohoto článku dostá-
vají do poloviny, což je mnohem rychleji
než loni, a zemědělci z celé republiky hlásí
žalostné výsledky. Očekávají nejhorší skli-
zeň řepky za posledních sedmnáct let
a druhou nejhorší sklizeň pšenice za dva-
náct let. Může za to nejen pokles výměry
těchto plodin, ale také turbulence, které
předvádí od jara počasí. K těmto závěrům
došla Komoditní rada pro obiloviny a olej-
niny při Agrární komoře České republiky.
Pěstitelé mohou podle ní přijít na tržbách
za obiloviny a olejniny až o šest miliard ko-
run ve srovnání s loňským rokem. 

Čeští zemědělci se obávají o letošní sklizeň obi-
lovin a olejnin a oficiální statistiky jim dávají za
pravdu. Z dosavadních údajů Státního zeměděl-
ského intervenčního fondu vyplývá, že výnosy
dvou hlavních polních plodin, tedy pšenice
a řepky, budou výrazně zaostávat za průměrem.
Letošní sklizeň řepky tak může dosahovat nece-
lého miliónu tun a úroda pšenice kolem 4,5 mi-
liónu tun, což jsou nejhorší výsledky za posled-
ních několik let. Nezvykle teplé jarní počasí to-
tiž uspíšilo vegetační vývoj rostlin a následná
vlna silných mrazů v dubnu poškodila nejen
ovoce nebo zeleninu, ale poničila také další plo-
diny jako právě obiloviny a olejniny. V červnu
se zemědělci potýkali s přívalovými dešti a mís-
ty i s krupobitím. Dešťové srážky a silné nárazy
větru ostatně komplikovaly žně i koncem čer-
vence, protože polehlé porosty se nedají sklízet
a na podmáčených polích se boří kombajny. 

„Rozmary počasí jsme mohli vidět několi-
krát, kdy například tropické teploty náhle vystří-
dal déšť. Právě tato nepředvídatelnost ztěžuje ze-
mědělcům jejich práci, kterou pak nemohou plá-
novat a musí prostě čekat na optimální podmín-
ky, aby mohli s kombajny do polí vyjet. Jenomže
pole není šroubárna, která by zůstala v tom sta-
vu, jak ji večer zanecháte, je to zkrátka příroda,
a ta se mění neustále. Vlivem zvýšené vlhkosti se

mohou šířit plísně, různé choroby nebo škůdci.
V terénu mezi zemědělci ale moc optimizmu ne-
ní,“ řekl na přelomu července a srpna prezident
Agrární komory ČR Jan Doležal. 

Do nižšího objemu sklizně obilovin a olej-
nin se promítne také snížení osevních ploch.
Jen výměra pšenice se letos propadla oproti loň-
sku podle dat Českého statistického úřadu
o 41 000 ha na necelých 777 000 ha a plocha
řepky se meziročně snížila o 37 000 ha na
343 000 ha. K tomuto trendu dohází po celé Ev-
ropě a způsobila jej především klesající rentabi-
lita pěstování těchto plodin kvůli levným dovo-
zům z Ukrajiny a dalších třetích zemí na evrop-
ský trh. Tamní pěstitelé nemusí dodržovat tak
vysoké standardy produkce jako evropští, a mo-

hou si tak dovolit mnohem nižší produkční ná-
klady. Evropským zemědělcům se nadále ne-
vyplatí tyto plodiny pěstovat, protože za do-
držení všech pravidel, která se zpřísňují, a nadá-
le zpřísňovat budou kvůli Zelené dohodě pro
Evropu a dalším environmentálním ambicím
Evropské unie, klesá na takto pokřiveném trhu
jejich konkurenceschopnost. Komoditní rada
pro obiloviny a olejniny při Agrární komoře ČR
proto očekává, že osevní plochy obilovin a olej-
nin budou klesat i nadále nejen v Česku, ale
v celé Evropě. 

„Horší letošní sklizeň pšenice a řepky oče-
kávají všichni evropští pěstitelé. Všichni se po-
týkáme prakticky s totožnými problémy, tedy
vrtochy počasí a nespravedlivou konkurencí,

kterou si dobrovolně pouštíme na evropský trh
a která nás pomalu, ale jistě nutí pěstovat něco
jiného. Otázkou je, v jaké kvalitě si sem zboží ze
třetích zemí přivezeme, a následně předložíme
spotřebitelům. Dosavadní výsledky kontrol mě
osobně o vysoké kvalitě tohoto zboží příliš ne-
přesvědčily. Tento trend v pěstování je ostatně
vidět na odhadech letošní sklizně. Evropská
produkce pšenice by měla podle predikce Ame-
rického ministerstva zemědělství USDA dosa-
hovat 130,5 miliónu tun, což znamená pokles
oproti několikaletému průměru, a sklizeň řepky
by měla podle odhadu organizace Oil World či-
nit 17,3 miliónu tun, tedy meziročně méně o té-
měř 14 %,“ dodal prezident Agrární komory ČR
Jan Doležal. (tz)

Precizní zemědělství je aktuálně skloňova-
né u většiny zemědělců a je jedním z nejvý-
znamnějších trendů tohoto sektoru. Podle
čerstvé analýzy Ústavu zemědělské ekono-
miky a informací již 30 % českých zeměděl-
ských subjektů využívá alespoň nějakou
technologii precizního zemědělství. 

Z celkového počtu 1884 zemědělských subjektů,
které se věnovala analýza ÚZEI, jich 567 (30 %
subjektů) uvedlo, že využívají alespoň nějakou
technologii precizního zemědělství. Mezi země-
dělskými subjekty v ČR jsou nejvíce rozšířeny
technologie z kategorie navádění a řízení sou-
stav, které využívá 23 % respondentů. Mezi těmi,
kteří využívají precizní zemědělství, si pak tyto
technologie osvojilo 76 % respondentů. Vari-
abilní aplikace hnojiv využívá 8 % respondentů
(27 % z uživatelů precizního zemědělství) a vari-
abilní aplikace přípravků na ochranu rostlin vy-
užívají 3 % respondentů (10 % z uživatelů preci-
zního zemědělství). Zpracování půdy a zakláda-
ní porostu zastupuje 9 % respondentů (30 %
těch z uživatelů precizního zemědělství). S dro-
ny pracují 3 % respondentů (10,5 % uživatelů
precizního zemědělství) a s roboty 0,4 % respon-
dentů (1,5 % uživatelů precizního zemědělství).

Konkrétně je nejvíce zastoupeno navigová-
ní a automatizace při řízení strojů (20 % respon-
dentů; 63 % výměry všech respondentů). Dru-
hou nejvyužívanější technologií je sekční kon-
trola záběru, kterou 16 % respondentů obho-
spodařuje 59 % veškeré své výměry. Na třetí

příčce je využívání variabilních aplikací dusíka-
tých hnojiv, která používá 7 % respondentů na
21 % jejich výměry.

Celkem 34 % respondentů plánuje v násle-
dujících dvou až třech letech zavést nějakou
technologii precizního zemědělství nebo zavést
jiný, prozatím méně rozšířený, způsob hospoda-
ření. Nejčastěji jde o navigaci a automatizaci ří-
zení strojů (50 %), variabilní aplikaci minerál-
ních hnojiv (27 %) a omezené zpracování půdy
(26 %).

Pro respondenty, kteří nepřemýšlejí o zave-
dení technologií precizního zemědělství v ná-
sledujících dvou až třech letech, jsou hlavními

bariérami investiční kapitál (61 %), nedostateč-
ná plocha (38 %) a provozní kapitál (30 %).

Růst popularity a zároveň nezbytnost po-
stupného využívání technologií a řešení preci-
zního zemědělství potvrzuje i strategie přední-
ho českého dovozce zemědělské techniky Agro-
mex a softwarové společnosti CleverFarm. Ti
společně vyvinuli novou platformu MyMex,
která zpřístupňuje metody precizního zeměděl-
ství. „Tato platforma umožňuje zemědělcům
a farmářům kompletní kontrolu a správu svých
farem s přesností a efektivitou. Jde o řešení ur-
čené pro integraci a optimalizaci. S touto plat-
formou mohou dosáhnout efektivnějšího a udr-

žitelnějšího hospodaření,“ řekl Patrik Kalenda
ze společnosti Agromex.

Platforma umožňuje přesnější aplikaci hno-
jiv, pesticidů a dalších agrochemikálií. S inteli-
gentními analýzami a daty o půdě a plodinách
a technickými informacemi o strojích pomáhá
zemědělcům přesně dávkovat agrochemikálie
podle aktuálních potřeb a podmínek. Platforma
integruje senzory a technologie z Fendt Con-
nect a CleverFarm, což umožňuje zemědělcům
sledovat a řídit jak svou zemědělskou techniku
(traktory, postřikovače, mlátičky), tak stav a vý-
voj plodin a půdy. To znamená kompletní pře-
hled a kontrolu nad farmou na jednom místě.

MyMex využívá pokročilé technologie
umělé inteligence a strojového učení k automa-
tizaci a optimalizaci pracovních procesů. Sy-
stém dokáže generovat doporučení pro pláno-
vání závlahy, hnojení a dalších agrotechnických
operací na základě aktuálních dat a historie far-
my či zemědělského subjektu. Díky této platfor-
mě mohou zemědělci efektivněji využívat vodu,
hnojiva a pesticidy, což vede ke snížení ztrát
a zbytečných nákladů. Systém poskytuje země-
dělcům informace o stavu půdy a plodin a do-
poručuje optimální postupy pro minimalizaci
spotřeby zdrojů.

Tato platforma pomáhá zemědělcům mini-
malizovat negativní dopady zemědělství na ži-
votní prostředí tím, že umožňuje přesnější apli-
kaci agrochemikálií a optimalizaci pracovních
procesů. To může vést ke snížení znečištění pů-
dy, vody a vzduchu a k udržitelnějšímu země-
dělskému hospodaření. (tz)

Precizní zemědělství používá 
již 30 % českých zemědělců z oblasti rostlinné výroby

Úroda řepky bude nejhorší za sedmnáct let,
pod průměr klesne i pšenice

foto Pixabay
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Autentizační a autorizační služby Czech
Point si získávají stále větší oblibu u úřadů
provozujících informační systémy, do kte-
rých přistupují uživatelé z mnoha různých
subjektů veřejné správy. V letošním roce se
k nim přidal systém eDoklady a od 1. čer-
vence je využívá rovněž informační systém
pro elektronické stavební řízení. Kromě
služby bezpečné autentizace a autorizace
přistupujících uživatelů je velkou výhodou
pro správce připojených systémů snadná
implementace, a zejména skutečnost, že ta-
to služba je pro všechny orgány veřejné
moci zdarma. Upozorňuje na to společnost
NEWPS.CZ, která systém Czech Point pro
Digitální a informační agenturu provozuje.

Tzv. Jednotný identitní prostor veřejné správy
a Katalog autentizačních a autorizačních služeb
známý úředníkům pod zkratkou JIP/KAAS před-
stavuje významnou část systému Czech Point.
Prvním, kdo začal tyto autentizační a autorizační
služby využívat, byl již před lety Informační sy-
stém územní identifikace (ISÚI), který provozuje
Český úřad zeměměřičský a katastrální. V letoš-
ním roce pomohly služby JIP/KAAS systému

eDoklady pro podporu ověřovatelů a Informační
systém stavebního řízení je zatím poslední sy-
stém, který služby JIP/KAAS používá.

„Veřejnost ani netuší, že síť kontaktních míst
Czech Point tak, jak ji znají, je pouhou špičkou
pomyslného ledovce. Služby kontaktních míst to-
tiž představují pouze menší část systému. Mno-

hem větší nabídka služeb je běžnému občanovi
ukryta, slouží pro potřeby úřadů veřejné správy
při výkonu jejich činností. Jsou to například ohla-
šovny, matriční agendy, přístup k datům základ-
ních registrů nebo konverze z moci úřední. A vý-
znamnou roli hraje Czech Point právě i při auten-
tizaci uživatelů napříč celou veřejnou správou

prostřednictvím služeb JIP/KAAS,“ řekl Martin
Řehořek, ředitel společnosti NEWPS.CZ. Ta sy-
stém Czech Point provozuje již od roku 2008, te-
dy téměř po celou dobu jeho existence, a její jed-
natel Martin Řehořek je u projektu prakticky od
začátku. „Za 17 let provozu evidujeme nedostup-
nost systému kumulovaně jen přibližně dvě hodi-
ny, což je skutečně dobrá vizitka naší práce. V Če-
ské republice přitom není žádná tak rozsáhlá síť,
jakou nabízí Czech Point,“ doplnil.

Společnost NEWPS.CZ vznikla ze servisní
organizace Novell Professional Services, jejímž
hlavním úkolem byla podpora prodeje produk-
tů Novell na území České a Slovenské republiky.
V průběhu několika let se stala významným do-
davatelem systémů českého eGovernmentu a již
několik let patří mezi Top 100 ICT společnosti
v Česku. Společnost NEWPS.CZ je specialista
na IT procesy, digitalizaci, ochranu dat a zabez-
pečené přístupy. Podílí se na projektech jako
Czech Point, Informační systém datových
schránek, vnitřní integrace ICT systémů krajů
a měst a mnoha dalších. Tyto projekty jsou dnes
základními pilíři elektronizace veřejné správy.
S nadsázkou lze tvrdit, že v České republice ne-
existuje úřad, který by nepoužíval řešení firmy
NEWPS.CZ. (tz)

Přesčasy vás nespasí. Podle průzkumu mezi
obchodníky, který provedla estonská spo-
lečnost Pipedrive vyvíjející globální CRM
platformu, znamená práce přesčas nikoli
lepší výkon, ale pokles výsledků. Lidé pra-
cující nad povinnou dobu nedosáhli svých
prodejních cílů o 10 % častěji než ti, kdo
přesčasy nevyužívali. Bez přesčasů přitom
pracuje jen třetina dotázaných. Nejlépe cíle
plnili ti, kdo mají pružnou pracovní dobu
nebo můžou pracovat z domova. 

„Kdo se chce stát v dnešním pracovním světě
atraktivním zaměstnavatelem nebo jím chce zů-
stat, musí nabízet možnost hybridní práce. Kro-
mě toho je moderní pracovní kultura typická
celostním přístupem, který obsahuje psycholo-
gické, technologické a fyzické faktory zaměřené
na podporu zaměstnanců. Přispívají k pocitu
sounáležitosti a podporují osobní i profesní
rozvoj. Přijetí takového přístupu umožňuje spo-
lečnostem vytvořit dynamické prostředí, ve kte-
rém jsou jejich lidé spokojení, což nejen při -
tahuje špičkové talenty, ale zlepšuje i celkovou
produktivitu a nasazení,“ vysvětlila Tanya

Channing, chief people & culture officer ve spo-
lečnosti Pipedrive.

Ukazatelem toho, jak jsou správné pracovní
podmínky pro produktivitu důležité, je problém
přesčasů. Podle průzkumu Pipedrive totiž práce
přesčas loni znamenala místo lepšího dosahová-
ní pracovních cílů naopak o 10 % horší výsledky.
Jen 31 % dotázaných přitom pracovalo pouze
během povinné pracovní doby. Desetina re-
spondentů naopak uvedla, že týdně odpracují
přes 16 hodin navíc. Někteří prodejci tak mají
svůj pracovní týden fakticky šedesátihodinový. 

Nejvíce přesčasů odpracují lidé na pozicích
CEO a zakladatelů firem, muži a lidé ve finan-
cích nebo stavebnictví. Co se týče zemí, pracují
na dodatečné hodiny nejvíc lidé v USA a Spoje-
ném království.

Flexibilitou ke štěstí a lepšímu výkonu
Přestože dvě třetiny lidí pracují nad rámec po-
vinné pracovní doby, je většina lidí spokojená se
svou work-life balance. Zhruba 64 % dotáza-
ných popsalo svou rovnováhu mezi prací
a osobním životem jako dobrou nebo velmi
dobrou. Jen každý desátý ji považuje za špatnou
nebo velmi špatnou. Podle očekávání přitom

platí, že čím méně přesčasů, tím jsou lidé spo-
kojenější.

Klíčem k dobré work-life balance je pracov-
ní flexibilita. Na 40 % prodejců uvedlo, že když
jejich společnost zavedla pružnou pracovní do-
bu nebo možnost pracovat na dálku, zlepšila se
jejich duševní pohoda. U 28 % respondentů se
zlepšila dokonce významně. Ženy pozitivní
změnu vnímaly o něco více než muži (74 % vs.
66 %). Kladný dopad pracovní flexibility poci-
ťovali také o něco více lidé ve velkých společ-
nostech než v malých firmách. V podnicích do
deseti zaměstnanců došlo ke zlepšení duševní
pohody u 66 % lidí, ve firmách do sta zaměst-
nanců to bylo u 69 % lidí a ve společnostech
s více než sto zaměstnanci se lépe cítilo 72 % do-
tázaných. 

Kromě duševní pohody má větší volnost
v práci pozitivní vliv také na výkonnost a pro-
duktivitu. Více než tři čtvrtiny (77 %) respon-
dentů souhlasí s tím, že volná pracovní doba
a možnost práce na dálku zlepšila jejich pracov-
ní výkon. Kolem 19 % dotázaných se k tomuto
tvrzení staví neutrálně a 4 % s ním nesouhlasí.

„Když firma podporuje flexibilní uspořádá-
ní práce, posiluje tím organizační kulturu a kla-

de důraz na důvěru v zaměstnance. Aby mohla
taková kultura prosperovat, musejí šéfové za-
městnancům umožnit dělat samostatná roz-
hodnutí, která zlepší jejich produktivitu a pocit
z pracovního dne. Jedna možnost, jak budovat
kulturu nezávislosti, je digitalizovat většinu
procesů a úkolů, a podpořit tak dlouhodobý
úspěch. Flexibilita podporuje pocit odpověd-
nosti a nezávislosti, což vede k větší angažova-
nosti a výkonnosti,“ vysvětlila Tanya Channing.

Jednou z technologií, která může ke spoko-
jenosti a lepší work-life rovnováze přispět, je
v oblasti prodejů používání CRM softwaru ne-
bo nástrojů automatizace. Jak z průzkumu vy-
plynulo, je ale důležitý také pocit podpory, a to
jak na pracovišti od nadřízených, tak v soukro-
mém životě od rodiny a přátel. 

Zjištění pocházejí z mezinárodního prů-
zkumu State of Sales and Marketing Report,
který už čtvrtý rok po sobě provedla společnost
Pipedrive. Průzkumu za rok 2023/2024 se
zúčastnilo 948 podnikatelů a profesionálů z ob-
lasti prodeje a marketingu z 85 zemí. Byli mezi
nimi lidé pracující ve startupech, malých
a středních podnicích i velkých společnostech.
Průzkum probíhal v lednu a únoru 2024. (tz)

Firmám zaměstnávajícím dohodáře se letos
významně zvýšila administrativní i finanční
zátěž. Kvůli novele zákoníku práce přibyly
zaměstnavatelům nové povinnosti a práce
dohodářů se jim prodražuje například i kvů-
li právu na dovolenou. Výrazně se tak sníži-
la nabídka brigád.

Od července začaly platit změny týkající se za-
městnávání na tzv. dohody o provedení práce.
V největší míře je využívají firmy se sezónním
charakterem podnikání – stavební firmy, perso-
nální agentury, cestovní kanceláře, pořadatelé
eventů, ubytovací zařízení a mnoho dalších. Pro
řadu z nich je změna ohledně dohodářů váž -
ným zásahem do finančních plánů.

„Společnosti podnikající v sezónních obo-
rech mohou být snáze ohroženy bankrotem. Ja-
kýkoli výkyv trhu nebo chybné rozhodnutí se
na jejich hospodaření projeví rychleji než
u ostatních,“ popsal Dušan Pukač, Head of Sa-
les společnosti Bibby Financial Services.

Podle Matěje Štěpána, jednatele společnosti
Shameless, zajišťující technické pracovníky pro

pořádání koncertů a velkých eventů, je admini-
strativní zátěž enormní a novelu považuje za
chaotickou. „Kvůli nedostatku informací jsme
neměli prostor na přípravu a obětovali jsme
spousty času, energie i peněz nejen na transfor-
maci interního systému, ale také na právní kon-
zultace a osvětunašich zaměstnanců,“ upozornil.

Zaměstnávání dohodářů se prodražuje na-
tolik, že firma pro letošek zastavila investice
a přehodnocuje formát podnikání. Bojí se, že za
stávajících podmínek bude řada firem podnika-
jících v sezónních oborech bojovat o přežití.
„Řešením by byla jednodušší smlouva pro krát-
kodobé brigádní zaměstnání, která nebude zatí-
žena restrikcemi měsíčních limitů, ale spíše roč-
ním objemem financí,“ navrhl.

Hospodářská komora ČR už na jaře zjišťo-
vala, jak se české firmy na změny v zaměstnává-
ní na dohodu připravily. Téměř dvě třetiny
z nich v průzkumu Komorový barometr uvedly,
že se počty zaměstnanců na dohodu snížily.
Nejčastěji jejich úkoly přerozdělily mezi kme-
nové zaměstnance, případně je nahradily pra-
covníky z řad OSVČ nebo zaměstnaly lidi na
smlouvu o dílo.

Podle ekonoma Lukáše Kovandy se změny už
v první polovině roku projevily na poptávce po
brigádnících. V květnu a červnu na pracovních
portálech meziročně ubylo inzerátů o desítky
procent. „Zaměstnavatelé se rozhodli letos obejít
bez brigádníků a pracovní náplň pokrýt přes léto
kmenovými zaměstnanci, například díky důsled-
něji rozvrženému plánu letních dovolených,“ po-
tvrdil závěry průzkumu Lukáš Kovanda.

Hospodářská komora zároveň upozorňuje,
že přerozdělení práce mezi kmenové zaměst-
nance může snižovat produktivitu práce kvůli
snížení míry specializace. „Vyšší objem práce
připadající na zaměstnance pracující na plný
úvazek také může vést k vyšším mzdovým po-
žadavkům těchto pracovníků, a za určitých
podmínek působit jako proinflační faktor,“
uvedla komora ke komentáři k průzkumu.

Úprava zaměstnávání dohodářů však není je-
dinou změnou, která sezónně zaměřeným fir-
mám komplikuje podnikání. Od ledna získali do-
hodáři po splnění určitých podmínek nárok na
dovolenou, což zaměstnavatelům opět jejich nají-
mání prodražuje. Nárůst administrativy bude po-
kračovat i v příštím roce. „Nově bude potřeba

oznámit každou uzavřenou dohodu o provedení
práce a dále každý měsíc bude nutné informovat
Českou správu sociálního zabezpečení o tom, ko-
lik peněz si dohodář na základě této DPP vydělal.
Pokud si v daném měsíci nevydělá nic, i o tom
bude potřeba úřad informovat,“ popsala advokát-
ka Marie Janšová z kanceláře Legalité.

Dušan Pukač podotkl, že kvůli přetrvávající
nejistotě na trhu není vhodný čas pro zvyšování
administrativní zátěže firem. „Trh práce se stane
méně flexibilním, což bude mít v konečném dů-
sledku opačný efekt, než se původně zamýšlelo.
A právě menší podniky budou zasaženy nejví-
ce,“ obává se.

Rostoucí administrativní zátěže si všímá
i Hospodářská komora, která odhaduje, že české
firmy neproduktivní papírování ročně stojí asi 
72 miliard korun. Přichází proto s návrhem na
změnu zákona. „Chceme, aby ústřední správní
orgány státní správy, které podle kompetenčního
zákona odpovídají za příslušnou oblast z hledi-
ska tvorby právních předpisů, měly nově povin-
nost dopady regulatorních a administrativních
opatření přezkoumávat,“ komentoval prezident
Hospodářské komory Zdeněk Zajíček. (tz)

Czech Point i pro stavební řízení

Přepracovanost jako globální trend

Firmy zaměstnávající dohodáře se topí v administrativě



Kam vedou první kroky Čechů po návratu
z letních zahraničních dovolených? Není to
hospoda s českým čepovaným pivem, jak
by se mohlo nabízet. A to dokonce ani
v případě mužů. Nejrychleji míříme do čes -
kých obchodů, kam chodíme nakoupit ty-
picky domácí potraviny, které nám při ces-
tách k moři, na hory nebo za poznáním chy-
bějí. Ukázal to průzkum řetězce PENNY. Při
prvním rychlém nákupu v košíku nesmí chy-
bět zejména pečivo – chléb, rohlíky, ale
i sladkosti v čele s koláči, a pochopitelně
i zmíněné pivo. 

Čechům se na zahraničních dovolených oprav-
du stýská po potravinách, pochutinách a nápo-
jích s typicky českými chutěmi. První kroky
hned 42 % z nás po návratu z dovolených totiž
vedou do prodejen s potravinami. O něco častě-
ji se přitom o tyto nákupy starají ženy (45 %)
než muži (39 %). Data vyplývají z průzkumu
uskutečněnému v aplikaci Instant Research na
vzorku 1000 respondentů.

Nejčastěji se Čechům na dovolených stýská
po tradičním bochníku chleba, který chybí více
než polovině dotázaných (55 %). Stejně tak čes -
ké rohlíky a housky jsou podle čtyř Čechů z de-
seti (39 %) tím, co na dovolené postrádají. Není
velkým překvapením, že se na předních příč-
kách v tomto pomyslném žebříčku umístilo ta-
ké české pivo, které chybí v průměru 37 % dotá-
zaným. Prim zde podle očekávání hrají muži, na
pivo je natěšena skoro polovina z nich (48 %),

proti pouhé čtvrtině žen (26 %). U žádné jiné
položky není mezi oběma pohlavími tak výraz-
ný rozdíl. 

Necelé čtvrtině respondentů schází na do-
volené zase české knedlíky (24 %). A také slad-
ké pečivo je to, na co se Češi těší domů. Nejčas-
těji pak na koláče (20 %) nebo buchty (18 %).
Co Češi dnes již naprosto oželí, jsou „české“
konzervy – na ty se těší jen 5 % z nás. Druhé
místo mezi aktivitami, kterým se věnujeme bez-

prostředně po návratu ze zahraničí, mají muži
a ženy rozdílné. Ženy dávají přednost návštěvám
rodičů a nejbližších příbuzných (33,5 %), muži
naopak preferují návštěvu pivnice nebo hospůd-
ky s čepovaným pivem (25 % z nich). 

Starší generace si pak velmi ráda po návra-
tu domů pustí českou televizi (21 %), zatímco
mladí lidé volí i nějakou sportovní aktivitu
(12 %). Celkem pětina respondentů napříč
všemi věkovými skupinami také uvedla (21 %),

že si jako první dopřejí procházku českou pří-
rodou. 

„Výsledky našeho průzkumu potvrdily to, že
se Češi po dovolené těší na potraviny, které jsou
spojeny s tradiční českou kuchyní. V PENNY
nabízíme každý týden stovky produktů v akci,
a to včetně pečiva, piva nebo zmrzlin, které po
dovolené určitě přijdou vhod a zákazníkům po-
mohou cítit se zase jako doma,“ říká Tomáš Ku-
bík, tiskový mluvčí společnosti PENNY. (tz)
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Součástí nové prodejny ROSSMANN je samo-
obslužná pokladna podporující bezhotovostní
platby pro zefektivnění a zrychlení nákupu, sa-
mozřejmostí je také bezplatné Wi-Fi připojení.
Zákazníci zde mohou vybírat z rozsáhlého sor-
timentu drogistického zboží, včetně velmi oblí-
bených privátních značek ROSSMANN, jako je
například ISANA, Babydream, Ideenwelt (Svět
nápadů), enerBiO a Alterra. 

„Jsme velmi rádi, že se nám povedlo otevřít
další pobočku drogerie ROSSMANN právě
v Lovosicích, kde doposud neměla své zastou-

pení. Věříme, že místní obyvatelé, ale i lidi
z okolí tato nová možnost nákupu a výběru
z nejširšího sortimentu drogistického zboží po-
těší,“ komentovala Olga Stanley, manažerka ko-
munikace společnosti ROSSMANN. 

Drogerie ROSSMANN nabízí i online ná-
kup prostřednictvím mobilní aplikace ROSS-
MANN CLUB. Svůj nákup si pak mohou zá-
kazníci nechat dodat domů, zaslat na libovol-
nou pobočku Zásilkovny nebo osobně vyzved-
nout zboží na prodejně již do 60 minut od
objednání. (tz)

Čechům na dovolené nejvíc chybí
chléb a pivo, po návratu míří nakoupit

Drogerie ROSSMANN otevřela novou prodejnu v Lovosicích

Drogistická síť ROSSMANN, která v letošním roce slaví 30 let působení na českém 
trhu, v poslední červencový den otevřela svou první prodejnu v Lovosicích. Drogerii 
ROSSMANN s 438 m2 prodejní plochy zákazníci nově naleznou v Retail parku Kaufland
v Siřejovické ulici.

Které české potraviny vám při delším pobytu mimo domov
chybějí nejvíce?

Co obvykle děláte krátce poté, 
co se vrátíte z dovolené?

zdroj: PENNY Instant Research

údaje jsou v %

Lidé nakupují na internetu především kvůli
pohodlí. Mohou snadno porovnávat ceny a na-
jít tu nejnižší možnou. Dále si cení širšího vý-
běru zboží a možnosti nakupovat kdykoli a od-
kudkoli, aniž by museli opustit svůj domov.
Stejné pohodlí očekávají i od procesu platby.
Vadí jim například, když musí hledat svou kar-
tu v peněžence a pak ručně zadávat údaje do
platební brány. 

Prostřednictvím platební karty nejčastěji
nakupuje 65 % zákazníků. V posledních letech

ale přibývá těch, kteří namísto přepisování čísla
karty využívají nejrůznější digitální peněženky.
V roce 2020 pomocí nich platilo 13 % zákazní-
ků, dnes už je to 41 %. Od roku 2022 Mastercard
v Česku nabízí inovativní platební metodu
Click to Pay, která funguje na zařízeních všech
výrobců a umožňuje nákup na pár kliknutí bez
nutnosti zadávání hesel nebo ručního vkládání
údajů z platební karty. 

„Cílem společnosti Mastercard je poskyt-
nout zákazníkům při placení na internetu stej-

ný komfort, jako při nákupech v kamenných
obchodech, kde stačí přiložit bezkontaktní
platební kartu k terminálu. Tokenizaci, tedy
nahrazování karet zejména v online prostředí
jejich zabezpečenými digitálními otisky, jsme
zavedli už před deseti lety a jde o trend, který
se postupně stává ve světě i u nás standardem.
Pro zákazníky totiž při nakupování na interne-
tu přináší přesně to, co vyžadují: bezpečnost,
rychlost a pohodlí,“ řekla Jana Lvová, generál-
ní ředitelka společnosti Mastercard pro Čes -
kou republiku a Slovensko.

Proces tokenizace nahrazuje citlivá data
platební karty jedinečným identifikátorem ne-
boli tokenem. Tento proces zvyšuje bezpečnost
plateb tím, že chrání skutečné údaje karty před
zneužitím při online a bezkontaktních transak-
cích. Použití tokenu snižuje riziko podvodů
a zlepšuje ochranu osobních údajů spotřebitelů.

Společnost Mastercard navíc nedávno zve-
řejnila svou vizi stoprocentní tokenizace onli-
ne elektronického obchodu v Evropě do ro-
ku 2030. Tato vize je součástí globálního cíle
zcela odstranit nutnost ručního zadávání úda-
jů platební karty, což veškerý elektronický ob-
chod učiní nejen bezpečnějším, ale také výraz-
ně dostupnějším. V Česku se podíl plateb pro-
vedených tokenem za posledního dva a půl ro-
ku zdvojnásobil.

V posledních letech u nás také roste oblíbe-
nost nakupování přímo z mobilních aplikací.
Tento způsob využívají čtyři z deseti zákazníků.
Naopak stále méně lidí si objednává zboží na do-
bírku, a když tuto možnost zvolí, platí kartou, ne
hotovostí. Mezi hlavní důvody, proč lidé volí prá-
vě dobírku, patří nedůvěra v konkrétního ob-
chodníka a možnost neplatit za zboží předem,
ale až v okamžiku, kdy doopravdy přijde. (tz)

Průzkum Mastercard: už čtyři z deseti zákazníků 
využívají na internetu digitální peněženky

Nakupování na internetu je pro české zákazníky běžnou součástí každodenního života. 
Z e-shopů si zboží objednává 93 % lidí, kteří v průměru uskuteční dva až tři nákupy měsíč-
ně. Nejoblíbenější způsob platby je přitom karta, pomocí které nejčastěji nakupuje 65 %
zákazníků. Na vzestupu jsou hlavně digitální peněženky a moderní platební metody jako
Click to Pay, které umožňují rychlou a bezpečnou platbu online bez zdlouhavého opisování
údajů z platební karty. Vyplývá to z nejnovějšího průzkumu Mastercard.
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Na růst výroby biometanu budou mít hlavní
vliv zejména současné zemědělské bioply-
nové stanice. V Česku je jich aktuálně té-
měř čtyři sta. Zemědělské odpady zároveň
tvoří tři čtvrtiny všech dostupných surovin,
ze kterých je možné biometan vyrobit. Vý-
raznějšímu růstu segmentu však zatím brání
omezení u vtláčení zeleného plynu do stře-
dotlakého plynovodu. Zásadní podle exper-
tů bude také přístup současných bioplyno-
vých stanic, kterým v nejbližších letech bu-
de končit provozní podpora. Pokud se roz-
hodnou přejít na biometan, mohou do ro-
ku 2030 vzniknout v Česku vyšší desítky
biometanových stanic.

Podle posledních dat Evropské bioplynové aso -
ciace stoupla kapacita produkce biometanu v EU
o 37 %, a to na 6,4 miliardy kubíků ročně. V ze-
mích EU se na výrobě podílí více než 1500 zaří-
zení, nejvíce z nich nově vzniklo ve Francii a Itá-
lii. V Česku aktuálně fungují jednotky biometa-
nových stanic, ty zatím poslední nově zprovoz-
něné zahájily svůj provoz na jižní Moravě –
v Rakvicích nedaleko Břeclavi a ve Vyškově. Za-
tímco druhá zmíněná používá pro výrobu bio-
metanu všechny druhy biologicky rozložitelného
odpadu, ta první vyrábí zelený plyn ze zeměděl-
ského odpadu. Právě z těchto provozů by přitom
mohly biometanové stanice v budoucnu vznikat
nejčastěji. „Největší potenciál pro výrobu biome-
tanu čeká v přeměně stávajících bioplynových
stanic zemědělských a bioplynových stanic na
čistírnách odpadních vod. Současné kogenerační

jednotky si tyto bioplynové stanice ponechají
k produkci elektřiny a tepla pro vlastní provoz,
případně k poskytování flexibility operátorovi
 trhu s elektřinou, ale většinu své produkce bio-
plynu využijí k produkci biometanu,“ řekl Petr
Novotný z Institutu cirkulární ekonomiky. Hlav-
ním důvodem velkého potenciálu zemědělských
bioplynových stanic je mimo jiné to, že jich je
v Česku nejvíce – jejich počet se blíží 400.

Velký potenciál zemědělských bioplynových
stanic pro výrobu biometanu vychází také z toho,
že celé tři čtvrtiny všech dostupných surovin, ze
kterých je biometan možné vyrábět, tvoří právě
zemědělské odpady. Na zbylou čtvrtinu pak při-
padají kaly z čistíren odpadních vod a také odpa-
dy z domácností. „Zemědělství je největším
zdrojem emisí a odpadních materiálů, ze kterých
se může bioplyn vyrábět. Jsou to především stat-
ková hnojiva či posklizňové zbytky. Když by-
chom tyto materiály nechali ležet volně v příro-
dě, budou významným zdrojem emisí skleníko-
vých plynů. Takto je možné je zachytit v bioply-
nové stanici a využít pro výrobu biometanu,“
řekl Martin Schwarz ze sdružení CZ BIOM.

Jednou z překážek přebudování bioplyno-
vých stanic na ty biometanové bývá často také
jejich vzdálenost od plynárenské sítě. Ačkoliv je
tuzemská síť velmi dobře rozvinutá, ne všechny
z téměř 600 bioplynových stanic se vždy nachá-
zejí v její blízkosti. V takových případech je pak
nutná investice ještě do dobudování potrubí,
což může celkové náklady výrazně navýšit. 

„Varianta vtláčení do sítě je v současnosti
nejekonomičtější. Alternativou může být využi-
tí biometanu v blízkosti místa výroby, například
v podobě plnicí stanice na CNG. Biometan se
tak nevtláčí do plynárenské sítě, ale mohou ho
například zužitkovat vozy s pohonem na zemní
plyn,“ uvedla Monika Zitterbartová, výkonná
ředitelka společnosti HUTIRA green gas s tím,
že další variantou je také plnění biometanu do
tlakových lahví a jeho následná doprava na
místo vtláčení do plynárenské sítě.

Obecně však platí, že výhodu mají zejména
ty bioplynové stanice, které se nacházejí v blíz-
kosti plynárenské sítě. Podle dat společnosti Gas-
Net je jich v Česku do vzdálenosti jednoho kilo-
metru od plynovodu celkem 303. Po přebudová-
ní na biometanovou stanici pak může být zelený

plyn vtláčen do sítě, zatím však pouze do vysoko-
tlakého plynovodu. Řada odborníků tuto skuteč-
nost vnímá jako jednu z dalších překážek pro
větší rozvoj biometanu v Česku. Důvodem ome-
zení je fakt, že v biometanu chybí vyšší uhlíky,
které zvyšují výhřevnost. Vyčištěný biometan by
měl vždy obsahovat minimálně 95 % metanu.

„Aby bylo možné biometan vtláčet také do
středotlaku, je zapotřebí do něj přidat malé
množství propanu, aby dosáhl stejné výhřev-
nosti jako zemní plyn. Propanizace se používá
například u projektu biometanové stanice
Ústřední čistírny odpadních vod v pražské Bu-
benči. Řada aktérů na trhu nicméně nutnost
přidávání propanu do biometanu u středotlaku
vnímá jako limitující. Důvodem jsou jak zvýše-
né investiční náklady, tak především ty provoz-
ní,“ doplnila Monika Zitterbartová. 

Hlavním limitem většího rozvoje biometa-
nu je však podle expertů dosud nedostatečná
provozní podpora. Ačkoliv Evropská komise
schválila koncem loňského roku státní podporu
biometanu ve výši zhruba 60 miliard korun, za-
pojit se do tohoto programu ve formě takzvané-
ho zeleného bonusu bude možné jen do konce
příštího roku. „Existuje poměrně značné riziko,
že se se biometanové projekty v tak krátkém ča-
sovém horizontu nestihnou připravit a peníze

z programu se nevyčerpají,“ uvedl jednatel spo-
lečnosti MJEnergie Pavel Urubek.

Řada aktuálně fungujících bioplynových sta-
nic však bude muset v nejbližších letech řešit ji-
nou starost, neboť jim bude končit provozní pod-
pora kombinované výroby elektřiny a tepla. Do
konce roku 2027 se to bude podle dat EGÚ Brno
týkat 171 stanic. Pokud budou chtít získat další
provozní dotaci, budou muset výrazně moder-
nizovat svůj provoz, což s sebou ponese výrazné
finanční náklady. Druhou variantou je pak pře-
chod na výrobu biometanu a možnost čerpání
zeleného bonusu.

„Před staršími bioplynovými stanicemi se
z hlediska výroby biometanu otevírá obrovská
příležitost. Bude však extrémně důležité, jak stát
uchopí podporu těchto projektů i po roce 2025.
Pokud se vše podaří, může segment biometanu
v následujících čtyřech letech velmi rychle ak-
celerovat a dále postupně růst. Dosavadní pro-
vozní podpora totiž bude postupně končit i dal-
ším bioplynkám. Výsledkem tak mohou být do
roku 2030 vyšší desítky fungujících biometano-
vých stanic. Potenciál je obrovský,“ uzavřela
Monika Zitterbartová s tím, že například ve
Francii aktuálně funguje již 675 biometanových
stanic, přičemž jen za posledních rok jich přiby-
lo okolo 200. (tz)

Biometan v Česku potáhnou zejména
zemědělské bioplynové stanice

PENNY pro své zákazníky u prodejny v Po-
čátkách na Vysočině otevřelo největší veřej-
né solární parkoviště v České republice.
Parkoviště zákazníkům nabízí celkem 70 za-
střešených parkovacích míst přímo před
prodejnou. Solární elektrárna, která parko-
viště zastřešuje, zajistí energetickou sobě-
stačnost prodejny. 

Fotovoltaická elektrárna, která tvoří střechu par-
koviště, má rozměr 1452 m2, což odpovídá ploše
necelých šesti tenisových kurtů. Celková kapaci-
ta výroby elektřiny je 305 kWp, spolu s nedávno
postavenou další fotovoltaikou přímo na střeše
prodejny jde dohromady o 375 kWp instalova-
ného výkonu. Roční očekávaná výroba elektřiny
je tak v podmínkách ČR cca 350–370 MWh
elektřiny. To zajistí dodávku potřebnou pro pro-
voz celé prodejny. „Přebytky elektřiny vyrobené
přes den se budou skladovat v nově vybudova-
ném velkokapacitním bateriovém úložišti, od-
kud ji bude prodejna využívat v nočních hodi-
nách,“ řekl vedoucí stavebního oddělení PEN-
NY Václav Šíma. Úložiště má kapacitu 328 kWh
elektrické energie. 

V letních měsících a ve dnech s výrazným
slunečním svitem bude elektrárna vyrábět větší
množství elektřiny, než kolik prodejna v Počát-

kách spotřebuje. „Celkový roční přebytek odha-
dujeme na více než 100 MWh elektrické ener-
gie. Tuto elektřinu budeme po přidělení licence
Energetickým regulačním úřadem využívat pro
další prodejny PENNY,“ uvedl Václav Šíma. 

Zastřešené parkoviště s fotovoltaickou
elektrárnou vzniklo na ploše někdejší parkova-
cí plochy před prodejnou PENNY v Počátkách
během čtyř měsíců. Jde nejen o první solární

parkoviště před některým z tuzemských ob-
chodů, ale zároveň také o největší projekt ve-
řejného carportu v tuzemsku vůbec. Dosavad-
ní velké projekty totiž slouží pro soukromé fi-
remní parkování. „Zákazníkům naše parkoviš-
tě nabídne praktickou výhodu – zejména
v letních měsících budou mít auto chráněné
před přímým slunečním svitem,“ upřesnil Vác-
lav Šíma. Dodavatelem technologie, tedy solár-

ních panelů i velkokapacitního úložiště je spo-
lečnost Deucalion.

Solární parkoviště v Počátkách je dalším vý-
razným počinem PENNY v oblasti udržitelných
investic, kde je řetězec inovativním lídrem na
tuzemském trhu. Například v únoru PENNY
otevřelo svou v pořadí druhou celodřevěnou
prodejnu ve Ždírci na Jihlavsku. I ta využívá fo-
tovoltaiku umístěnou na střeše prodejny, a k to-
mu i speciální tepelné čerpadlo. Díky tomu je
prodejna energeticky naprosto soběstačná. „Na-
še inovativní úsilí výrazně směřujeme k oblasti
energetické nezávislosti. Máme za sebou několik
úspěšných projektů, jejichž přínosy neustále vy-
hodnocujeme a hledáme stále nové cesty k dal-
ším úsporám,“ konstatoval Václav Šíma.

Carporty, tedy zastřešená solární parkoviš-
tě, jsou v Česku novinkou. Jejich velkou výho-
dou je, že se na stavbu využívají plochy u stáva-
jících nebo nově vzniklých obchodů a dalších
objektů, a nemusí se tak zabírat cenná zeměděl-
ská půda. „Oslovilo nás, že jde o to nepřiroze-
nější místo pro vznik takovéhoto projektu, které
přináší užitek všem stranám – zákazníkům, po-
třebám výroby elektřiny, a samozřejmě je pro-
spěšné i pro nás,“ doplnil Václav Šíma. Po vy-
hodnocení projektu v Počátkách se PENNY
rozhodne o případných dalších investicích v té-
to oblasti. (tz)

PENNY v Počátkách otevřelo 
největší veřejné solární parkoviště v České republice
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Naše kavárna

Lego naší legislativy

Generálním ředitelem Zepter 
pro Česko a Slovensko 
je Jakub Šmatlák

Jakub Šmatlák se 11. července stal novým gene-
rálním ředitelem společnosti Zepter Interna -
tional pro Českou republiku a Slovensko. Přiná-
ší bohaté zkušenosti a vizi s cílem upevnit pozi-
ci Zepteru na obou trzích.

Josef Papoušek obchodním
ředitelem v LogEx Logistics 

Novým obchodním ředitelem společnosti LogEx
Logistics se stal Josef Papoušek. Do současnosti
vedl obchod s kolegou strategický ředitel firmy
Marek Botka, který se bude nadále věnovat stra-
tegickému řízení firmy a udržování vztahů s klí-
čovými zákazníky. Od nově vytvořené pozice si
LogEx Logistics slibuje výrazné posílení ob-
chodních aktivit. 

Coca-Cola HBC: generálním
ředitelem se stal Dimo Dimov
a Mária Kolarovská je obchodní
ředitelkou

Coca-Cola HBC Česko a Slovensko oznámila
jmenování Dimo Dimova do funkce generálního
ředitele společnosti s platností od 1. srpna. Na-
hrazuje na této pozici Dana Timotina, který po
čtyřech letech v této funkci nově převezme v po-
zici generálního ředitele vedení egyptské poboč-
ky Coca-Cola HBC. Novou obchodní ředitelkou
se navíc stává Mária Kolarovská, první žena na
pozici obchodní ředitelky v historii společnosti.

Novým ředitelem prodeje
a provozu makro ČR Marco Veroni

Velkoobchod makro ČR má od 1. května 2024
nového ředitele prodeje a provozu. Stal se jím
Marco Veroni, který působí ve společnosti
METRO Itálie od roku 2010. Ve funkci nahradil
Vladimira Gnjidice, který se v rámci skupiny
METRO posunul na pozici CEO v Maďarsku. 

Fúze družstev povolena

Úřad pro ochranu hospodářské soutěže povolil
ve zjednodušeném řízení spojení družstev
Konzum, obchodní družstvo v Ústí nad Orlicí,
a Jednota, spotřební družstvo Zábřeh, v jehož
důsledku se účastníci řízení mají sloučit do jed-
noho nástupnického družstva, jímž bude druž-
stvo Konzum. Obchodní firma nástupnického
družstva po sloučení má být změněna na COOP
Konzum, družstvo. Ke spojení soutěžitelů do-
chází zejména v oblasti maloobchodního pro-
deje zboží denní potřeby. Podle závěrů Úřadu
nebude mít spojení za následek podstatné naru-
šení hospodářské soutěže.

Družstvo Konzum provozuje na území Če-
ské republiky 99 malých a středně velkých ma-
loobchodních prodejen zboží denní potřeby
(potraviny, drogerie, zboží pro domácnost), je-
den distribuční sklad a centrální výrobnu la-
hůdkářských produktů. Působí rovněž v oblasti
prodeje pohonných hmot na svých čerpacích
stanicích COOP 24 a provozuje čtyři prodejny
zahrádkářských potřeb Fortel. Družstvo Jedno-
ta provozuje na území České republiky 91 ma-
lých a středně velkých maloobchodních prode-
jen zboží denní potřeby. (tz)

Sponzoring, charita, pomoc

MORA vesele pro malé i velké
Tradiční česká značka MORA se letos už popáté
objevila na oblíbeném ČEZ Lipno Sport Festi-
valu. Pro malé i velké návštěvníky přichystala
celou řadu překvapení pro aktivní trávení vol-
ného času. Během bohatého sportovního a kul-
turního programu byla možnost si protáhnout
těla po boku známých sportovců, užít si setkání
s dětskými hudebními hvězdami nebo si na-
opak i se svými ratolestmi odpočinout v rela-
xační zóně. (tz)

Brigády na pracovní dohody nejsou auto-
maticky osvobozeny od daně z příjmu,
i z přivýdělku se platí daně. Zaplacenou
daň z příjmu lze, na rozdíl od sociálního
a zdravotního pojištění, obdržet zpět. Ko-
mu vznikne nárok na daňovou vratku?

Nejčastěji brigádníci pracují na dohodu o prove-
dení práce. Pokud je hrubá odměna z dohody
o provedení práce 10 000 Kč a méně a není pode-
psáno prohlášení k dani, tak je odvedena 15%
srážková daň z příjmu. Z hrubé odměny nad
10 000 Kč se odvádí zálohová daň z příjmu. „Ob-
držet zpět formou daňového přeplatku lze při-
tom odvedenou srážkovou daň i zálohovou daň
z příjmu,“ upozornila Gabriela Ivanco, daňová
poradkyně společnosti Forvis Mazars.

Podpis prohlášení k dani 
a sleva na poplatníka
I brigádníci mohou u zaměstnavatele podepsat
prohlášení k dani, a mít tak při výpočtu daně

z příjmu nárok na slevu na poplatníka, která či-
ní 2570 Kč a snižuje přímo vypočtenou daň
z příjmu. V případě práce pro dva zaměstnava-
tele současně je však možné podepsat prohláše-
ní k dani pouze u jednoho z nich. „Vhodné je
podepsat prohlášení k dani u zaměstnavatele
s nejvyšší měsíční hrubou mzdou či hrubou od-
měnou,“ upozornila Gabriela Ivanco.

Důvod vzniku 
daňového přeplatku
V daňovém přiznání nebo v ročním zúčtování
daně za rok 2024 se uplatní sleva na poplatníka
ve výši 30 840 Kč, bez ohledu na skutečný počet
měsíců výdělečné činnosti. Zejména brigádníci
z řad studentů, penzistů či maminek na rodičov-
ské dovolené přitom nepracují po celý rok, a bě-
hem roku tedy pravděpodobně nevyčerpali sle-
vu na poplatníka v plném rozsahu. „Do ročního
daňového základu ve výši 205 600 Kč je daň
z příjmu za letošní rok nulová a zaplacená zálo-
ha na daň z příjmu během roku se obdrží v plné
částce zpátky,“ vypočítala Gabriela Ivanco.

Dobrovolné daňové přiznání 
kvůli srážkové dani
Brigádníci, kteří budou mít za rok 2024 nárok
na vrácení srážkové daně z příjmu z dohody
o provedení práce, si musí sami podat daňové
přiznání. Srážkovou daň z dohody o provedení
práce nelze obdržet zpět na základě ročního
zúčtování daně. „Zaměstnanci nebo živnostníci
přivydělávající si o prázdninách na dohodu
o provedení práce s odměnou 10 000 Kč a méně
však srážkovou daň zpět zpravidla neobdrží,
neboť daňové slevy a daňové odpočty vyčerpají
pro své hlavní příjmy,“ uvedla Gabriela Ivanco.

Výše daňové vratky
Částka daňového přeplatku z důvodu letních
brigád je samozřejmě individuální, ale nemůže
být vyšší, než činí zaplacená daň z přivýdělku.
„Např. ze souhrnných odměn z letních brigád
ve výši 80 000 Kč, bez podepsaného prohlášení
k dani, byla odvedena daň z příjmu ve výši
12 000 Kč, což bude i částka daňové vratky,“
sdělila Gabriela Ivanco. (tz)

Letní brigády a daňové povinnosti
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TraDiář 2025
Martina Viktorie Kopecká, 
Martina Boledovičová
Pro milovníky tradičních papírových diářů
připravily Martina Viktorie Kopecká a Martina
Boledovičová již potřetí diář zaměřený na svát-
ky a tradice v koloběhu roku. Spojuje kalendář
jmenný, občanský a liturgický s cyklem příro-
dy a zemědělským rokem a na ně navazujícími
svátky a tradičními zvyky. Součástí je 12 textů
farářky Martiny Viktorie Kopecké, které nás
začátkem každého měsíce vybízejí k hlubšímu
zamyšlení.

Terapie, která tě nakopne
Sacha Bachim 
Preventivně pečujte o své duševní zdraví:
■ Snažíte se omezit čas s telefonem nebo na sí-
tích a užívat si přítomnost? Zkuste si na setkání
s přáteli zahrát hru – ze všech mobilů postavte
věž. Kdo první bude chtít telefon použít, bude
potrestán.
■ Ozve se váš vnitřní sabotér pokaždé, když
chcete jít sportovat? Sabotujte ho také.
■ Pokud se trápíte depresemi, zvedněte si náladu
příjemnými aktivitami, sledujte své změny nálad
a dosáhněte energetické i motivační harmonie.

Pluxee udává tón 
v udržitelnosti

Již čtvrtým rokem motivuje k recyklaci bene-
fitních karet. Třikrát jako Sodexo, letos ale po-
prvé jako Pluxee. Největší poskytovatel za-
městnaneckých benefitů vyzval opět držitele
plastových benefitních karet, aby je vrátili. Vý-
sledkem je rekordních 11 072 vrácených karet,
které tak najdou další využití. Navíc z každé vy-
brané karty Pluxee věnuje 10 Kč Nadaci Part-
nerství, která v rámci programu Sázíme bu-
doucnost vysazuje stromy po celé republice. 

„Těší nás, že se v letošním roce podařilo vy-
brat skoro 2x více karet než loni a my můžeme
podpořit výsadbu stromů částkou 110 720 Kč,“
řekla Tereza Knířová, tisková mluvčí Pluxee.
„Celkově jsme za čtyři roky trvání projektu 
vybrali více než 30 000 plastových karet, a při-
spěli tak k ochraně přírody částkou bezmála
320 000 Kč. Vybrané prostředky budou použity
na podporu komunitních výsadeb pořádaných
na podzim po celé České republice. Novinkou
je rozšíření grantové výzvy Sázíme budoucnost
o další adaptační opatření. Aktivní starostové,
školy a spolky si letos mohou požádat o příspě-
vek nejen na výsadbu, ale také na tvorbu trav-
ních pásů a mezí, úpravu drobných vodních to-
ků, studánek a pramenů či obnovu polních cest.
Věříme, že širší škála opatření pozitivně přispě-
je k našemu cíli, kterým je zvýšit odolnost kraji-
ny a umožnit půdě zadržovat více vody a také
podpořit biodiverzitu. Výzva byla otevřená do
konce července, podrobnosti najdete na webu
Nadace Partnerství,“ upřesnila Alena Poledňá-
ková, vedoucí iniciativy Sázíme budoucnost.

Projekt za roky trvání získal velké pozitivní
ohlasy u firem i jejich zaměstnanců. Letos se
zapojily přední české firmy, jako jsou Komerční
banka nebo Škoda Auto společně s Odbory
KOVO. „Jsme rádi, že jsme našim zaměstnan-

cům pomohli podpořit životní prostředí. Bě-
hem pár měsíců se nám podařilo vybrat zpět
4504 karet s propadlou platností. Díky našim
kartám tak Pluxee daruje na výsadbu stromů
po celé republice 45 040 Kč,“ řekl Jaroslav Pov-
šík, předseda podnikové rady.

„V Pluxee klademe na udržitelnost velký dů-
raz, jeden z našich hlavních závazků je být do
roku 2035 uhlíkově neutrální. Proto jsme také
u vrácených karet hledali řešení, které by přines-
lo další využití,“ vysvětlila Tereza Knířová.
V předchozích dvou letech spojili své síly se spo-
lečností Plastmakers, která z použitého plastu
vyrábí například obroučky slunečních brýlí, sto-
jánky na mobily, obaly na květináče a také náby-
tek s originálním designem. „Předloni jsme se
rozhodli vyrobit z karet lavičku, o kterou proje-
vilo zájem dopravní hřiště Technopark v Liber-
ci,“ doplnila Tereza Knířová. A co z karet vznik-
ne letos? Pluxee chce dát příležitost mladým
umělcům, a tak oslovilo studenty Vysoké školy

uměleckoprůmyslové v Praze. „Do konce léta
nám mohou zasílat své návrhy, jak karty stopro-
centně ekologicky zrecyklovat v uměleckém dí-
le. My jim za to nabízíme finanční podporu
a odměnu ve formě našich benefitů. Těšíme se
na zaslané nápady, a samozřejmě budeme veřej-
nost informovat, jaký projekt jsme vybrali a kde
bude k vidění,“ uzavřela Tereza Knířová. (tz)

Spolupráce PENNY s Nesnězeno
překonává očekávání 

Spolupráce anti-food waste platformy Ne-
snězeno a řetězce PENNY pokořila hranici
100 000 prodaných balíčků. Společný projekt,
který vloni fungoval již v 51 prodejnách, se
vzhledem k velkému zájmu zákazníků letos
v březnu ještě rozšířil na 200 prodejen po celém
Česku. Ty nabízejí výhodné balíčky potravin
s blížící se dobou spotřeby se slevou minimálně
50 %. Od začátku spolupráce zákazníci zachrá-
nili již okolo 300 tun potravin. 

Obchodní řetězec PENNY se k platformě
Nesnězeno připojil v dubnu loňského roku. Pi-
lotní projekt, v němž nabízel na několika praž-
ských prodejnách výhodné balíčky potravin,
kterým brzy uplyne doporučená doba spotře-
by, v říjnu 2023 rozšířil na 51 svých poboček.
Díky silné poptávce od března tohoto roku na-
bízí balíčky již 200 prodejen, což je téměř polo-
vina obchodů PENNY v České republice. Kaž-
dý den se v ČR díky PENNY a Nesnězeno za-
chrání přibližně tři tuny potravin, a tento ob-
jem neustále roste, stejně jako zájem zákazníků
o službu. Za cenu 79 Kč si mohou zákazníci za-
koupit balíček obsahující ovoce, zeleninu, pe-
čivo nebo chlazené zboží, u kterého se blíží da-
tum spotřeby. Hodnota zboží v balíčku přitom
činí minimálně 160 Kč, takže zákazník získává
slevu nejméně 50 %. (tz)
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Všímat si problémů kolem sebe a vnímat je
jako příležitosti, najít prostředky k jejich ře-
šení, a nakonec řešení realizovat. Tyto do-
vednosti, které souhrnně označujeme jako
podnikavost, budou nezbytné pro uplatně-
ní nejen na budoucím trhu práce. O rozvoj
podnikavosti v českém vzdělávacím systé-
mu se již druhým rokem zasazuje Asociace
podnikavé Česko. Ta v aktuálním nezávis-
lém průzkumu, který pro ni zajistila agentu-
ra NMS Market Research, zjišťovala napří-
klad to, jaké podnikavé kompetence Češi
považují za nejdůležitější a do jaké míry je
podle nich rozvíjí české školství.

Podnikavost označila jako jednu z osmi klíčo-
vých kompetencí pro 21. století také Evropská
komise. Ta ji v evropském rámci nazývaném
EntreComp popisuje jako cestu z bodu, kdy si
člověk všímá problémů kolem sebe a vnímá je
jako příležitosti, přes fázi, kdy umí najít mate-
riální, časové nebo finanční zdroje pro jejich ře-
šení, a to nakonec přinést do akce. Podnikavost
rozděluje na 15 jednotlivých kompetencí, mezi
které patří např. kritické myšlení, schopnost
pracovat v týmu, nalézat příležitosti a řídit změ-

ny v neustále se měnícím světě. Právě na ty se
v aktuálním průzkumu zaměřila Asociace pod-
nikavé Česko. 

Týmovou spolupráci považuje za velmi
důležitou jen jeden ze sedmi respondentů
První část výzkumu se dotazovala na to, do ja-
ké míry Češi považují jednotlivé podnikavé
kompetence za důležité pro život. Výsledky
ukázaly, že za nejdůležitější Češi považují fi-
nanční gramotnost (95 %), znalost silných
a slabých stránek (95 %) a umění poučit se ze
zkušenosti (95 %) nebo se vyrovnat s neúspě-
chem (94 %). Za nejméně důležité pak označili
kreativitu a iniciativu (79 %) a týmovou spolu-
práci (68 %). „To, že pouze jeden ze čtyř dota-
zovaných považuje za velmi důležité být inici-
ativní, kreativní a inovativní, a dokonce jen je-
den ze sedmi označil za velmi důležité umět do
svého úsilí zapojit ostatní, vzbuzuje na první
pohled obavu, ve které si v budoucnu každý
hraje spíš na vlastním písečku. Na druhou
stranu je pozitivní, že současní studenti vní-
mají tyto dovednosti jako mnohem důležitější
než celková populace,“ komentovala výsledky
průzkumu ředitelka Asociace podnikavé Čes -
ko Anna Kačabová.

Vzdělávací systém se podle dotazovaných
na podnikavé kompetence příliš
nezaměřuje
Další část výzkumu byla zaměřena na to, do ja-
ké míry jednotlivé kompetence rozvíjí české
školství. Zde dotazovaní příliš optimističtí ne-
byli – nadpoloviční většina označila jako dobře
rozvíjenou jedinou kompetenci z patnácti, a to
zvládání spolupráce s ostatními. Za nejhůře
rozvíjené Češi považují schopnost vyhledat pří-
ležitosti, řídit sebe a ostatní nebo vyrovnat se
s neúspěchem. Nepříliš dobře rozvíjí české škol-
ství podle dotazovaných také finanční a ekono-
mickou gramotnost, které označili vůbec za nej-
důležitější dovednost pro život.

„Jsme přesvědčeni o tom, že když se podaří
vzdělávání k podnikavosti rozvinout ve většině
českých škol, budou z nich odcházet absolventi
s přirozeným zájmem o celoživotní vzdělávání,
kteří aktivně ovlivňují pozitivní socio-ekono-
mický vývoj ve svém regionu, a tedy i celém Če-
sku. Aby se výchova k podnikavosti dostala do
výuky a života co nejvyššího počtu škol, připra-
vili jsme podpůrný a motivační nástroj – certifi-
kaci Podnikavá škola, která aktivity na rozvoj
podnikavosti a kompetenční pojetí nových
Rámcových vzdělávacích programů pomůže
školám jednoduše a systematicky aplikovat do
každodenní praxe,“ popsala ředitelka asociace
Anna Kačabová. (tz)

Praktickou výuku ekonomie a informatiky
na středních školách pozvedají učitelé z ko-
merční sféry. Jejich profesní zkušenosti stu-
denty zajímají, žáky motivují k vlastním pro-
jektům a do předmětů se nebojí zapojit 
reálné výzvy firem. 

Vystudovaná ekonomka Pavla Cidlinská praco-
vala 14 let ve velké poradenské firmě. Nyní učí
ekonomické předměty na gymnáziu EDUCA-
net Praha a ze své praxe čerpá neustále, už přes
devět let. „Nedovedu si představit, že bych učila
studenty jen na základě teoretických znalostí.
Studenti na střední škole chtějí vědět, proč se co
učí, k čemu jim je to v praktickém životě dobré.
Což jako člověk s předchozími zkušenostmi
mohu dokládat na prožitých příkladech. Na-
opak mám někdy pocit, že bych v očích studen-
tů měla mít ještě víc praxe – například být záro-
veň daňová poradkyně, mít za sebou alespoň
pár měsíců práce na živnostenském úřadu a po-
dobně, to jsou oblasti, které studenty zajímají
a z učebnic se nedají příliš naučit. Na ZŠ by to-
mu bylo asi jinak, ale na střední škole je vidět, že
si studenti odbornosti jednotlivých učitelů vel-
mi cení,“ potvrdila Pavla Cidlinská.

Ve škole učí dva základní předměty – eko-
nomiku, která je zároveň maturitním předmě-
tem, a manažerské dovednosti, ve kterých se
teo rie mění v praxi. „V předmětu manažerské
dovednosti se snažíme, aby studenti spolupra-
covali na vlastních projektech a aplikovali své
znalosti v reálných situacích. Je to ideální hodi-
na týdně pro praktické úkoly, které vycházejí

z programů vzdělávací organizace Junior Achie -
vement a které zdokonalují studenty v tzv. pod-
nikavosti. V 1. ročníku studenti začínají s pro-
gramem Poznej svoje peníze, ve 2. ročníku se
studenti mohou hlásit do soutěže Solve for To-
morrow a ve 3. ročníku zakládají své studentské
firmy,“ popsala Pavla Cidlinská.

Globální program Samsung Solve for To-
morrow, vyzývající náctileté po celém světě
k realizaci vlastních technologických nápadů,
zahrnula učitelka IT školy do výuky před třemi
lety, hned při jeho uvedení v Česku. V uplynu-
lém školním roce dovedla tři své studentské tý-
my ze čtyř až do finále soutěže. „Účast v progra-
mu pro mladé inovátory je jedna z možností,
jak mohou druháci splnit předmět manažerské
dovednosti. Osmiměsíční rozvojový program
obsahuje vše, co bych tak jako tak musela stu-
dentům zadat, a poté hodnotit – čili stanovení
nějakého cíle, definici cílové skupiny, provádí se
průzkumy, studenti musí plnit zadané termíny
a svoji práci prezentovat – buď osobně, nebo
v začátcích soutěže formou videa. Od profesio -
nálů se v programu Solve for Tomorrow naučí
metodologii Design thinking, která je zaměřena
na rozpoznání potřeb zákazníka, což se jim vý-
borně hodí i ve 3. ročníku v programu JA Stu-
dentská firma,“ přiblížila Pavla Cidlinská. 

Podle ní praktické projekty ve spolupráci
s firmami zpestřují studentům výuku a rozvíjejí
jejich soft skills (měkké dovednosti jako kreati-
vita, komunikace či kritické myšlení). A to ve
větší míře než klasické předměty, které se zamě-
řují na znalosti důležité u maturitní zkoušky. „Je
skvělé, že během práce na projektech v progra-

mu Solve for Tomorrow studenti získávají hod-
nocení od poroty – lidí z praxe, nejenom ode
mě. Znamená to pro ně další cennou zkušenost.
Dost často si totiž nevěří, nemají odhad, co je
a co není dobré, a myslí si, že moje povzbuzová-
ní do další práce je taková ‚milosrdná lež‘. Když
vidí, že jejich nápady ocení i nezávislí porotci,
motivuje je to na projektu pokračovat. A fungu-
je to i u výčtu nedostatků, které spíš studenti
vnímají od lidí mimo školu než ode mě,“ všimla
si učitelka. 

V Česku neexistuje žádná pedagogická fa-
kulta na přípravu učitelů pro odborné předměty
středních škol. Kvalifikovaných pedagogů
z ekonomických nebo ICT oborů je trvalý ne-
dostatek. Řešením je podle ředitele vzdělávací
organizace Junior Achievement Martina Smrže
co největší propojení škol a firem. „Praktické
programy a účast profesionálů z firem ve vzdě-
lávání studentů umožňují školám stíhat rychlé
tempo světa businessu, nezůstat pozadu a při-
pravit středoškoláky na zákonitosti trhu práce.
Detailní metodiky programů jsou roky oblíbené
a prověřené v zahraničí a vzrůstající zájem sle-
dujeme i v Česku. Blíž k moderní praktické výu -
ce mají obecně pedagogové s firemní minulostí
nebo ti, kteří se vedle učení stále uplatňují
v oboru jako podnikatelé. Učitelé, kteří soukro-
mým sektorem nikdy neprošli, mívají ze spolu-
práce s lidmi z praxe občas obavy. K progra-
mům ale vždy probíhají školení a učitelé mají
absolutní podporu realizátorů, takže jde jen
o chuť začít dělat věci jinak. Máme mnoho uči-
telů, kteří jsou i bez vlastních zkušeností z busi-
nessu pro své studenty motivujícími vůdci, a dí-

ky programům vnímají současné trendy firem-
ního trhu,“ podotkl Martin Smrž.

Pro ekonomku Pavlu Cidlinskou je letitá
praxe ve výuce výhodou, uvědomuje si ale i své
nedostatky. „Pokud nemáte pedagogické vzdě-
lání, musíte si některé pedagogické postupy
zkoušet za chodu, někdy metodou pokus/omyl,
než přijdete na to, jak se studenty pracovat,
hodnotit je a dosahovat požadovaných výstupů.
Stačí ale jen chtít a dále se vzdělávat na škole-
ních,“ míní učitelka pražského gymnázia. „Je
zajímavé, že v praktických programech se často
prosazují studenti, kteří při tradiční výuce nijak
nezáří. Během týmového projektu ale předve-
dou dovednosti, v nichž opravdu vynikají, na-
příklad tvorbu videí, grafiku nebo empatii a ře-
šení konfliktů uvnitř týmu či v komunikaci se
zákazníky,“ poukázala Pavla Cidlinská.

To potvrzuje po letech zkušeností se stu-
dentskými programy také manažerka CSR pro-
gramů společnosti Samsung Zuzana Mravík Ze-
lenická. „Zejména studentům, kteří si potřebují
věci tzv. osahat, roste v praktických programech
sebevědomí, poznají, v čem jsou jejich silné
stránky, které by při běžné výuce tak rychle ne-
objevili. Zároveň jsou často nuceni překračovat
svoji komfortní zónu. U IT studentů může jít
o nutnost prezentace před porotou či oslovová-
ní zákazníka. Navíc každý personalista umí oce-
nit, pokud na přijímacím pohovoru dokáže
mladý uchazeč hovořit o tom, co konkrétního
již udělal, jaké má zkušenosti, a vidí jeho úspěch
ve studentské soutěži v životopisu. Má zkrátka
něco navíc, co ostatní uchazeči v jeho věku ne-
mají,“ dodala Zuzana Mravík Zelenická. (tz)

Podnikavost: Češi zaostávají 
v klíčových dovednostech

Lidé z praxe pomáhají studentům otevřít businessové oči
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